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Па одлуци Извршног

„ДЕ одбора Народног фрон-
та Србије 16 и 17 марта

ове године одржаће се у Бео-
граду Конгрес Народног фрон-
та Србије. Рад Конгреса има-
ће велики значај за наш на-
род.. На њему ће се, поред
избора новог јединственог
фронтовског руководства за
читаву територију Србије, са

Војводином и Косовом и Ме-
тохијом, — донети и низ од-
лука у вези са будућим радом

Народног фронта кога треба
дош јаче преоријентисати на

привредна питања. |
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> У условима народноосло-
бодилачке борбе, као и непо-

средно после ослобођења, У

периоду обнове и изградње зе-

мље, поред Јединственог одбо-

гра Народног фронта Србије,
постојали су и главни одбори

Народног фронта Војводине и

Косова и Метохије. Такав ор-

ганизациони однос наше поли-

тичке организације био је У-

словљен борбом у току народ-

ноослободилачког рата, која се

у разним крајевима наше зе-

мље одвијала под специфич-

ним условима, а и начином ра-

дау периоду обнове и изград-

ње земље који је такође имас

специфичан карактер за поје-

дине наше крајеве. '

___ Остварени резултати у дво-

годишњим напорима на обно“

ви и изградњи омогућили су

планско привређивање у нашој

земљи које треба и мора да

буде јединствено за читаве те-

риторије појединих народних

република. А јединство у план-

ском привређивању изискује и

јединство у политичком руко-

вођењу, јер оно треба да извр-

ши мобилизацију маса на кон-

кретним задацима из оквира

државног привредног плана.

· Једно јединство условљено је

другим. Зато је данас потреб-

но да се измене организациони

“ облици фронтовског руковод-

· ства; да се изабере јединствено

политичко руководство за це-
лу територију · Србије, а то

треба да нам донесе Конгрес

· Народног фронта.·
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У свом досадашњем раду

Фронт се углавном бавио, ка-

" ко се то обично каже „по-

литичким“ питањима. Паи

кроз. тај и: такав рад, до-
бровољним радем својих чла-

нова, Народни фронт је оства.

рио огромна. дела у нашој зе-

мљи. Не само у већими ма-

њим градовима, већ. и У нај-

забаченијим селима, он је мо-
билисао масе на добровољном

раду на обнови и изградњи зе-
мље, развијао њихову поли-

тичку свест, спремајући их за

извршење нових задатака, КУлЛ-

турно' их уздизао и отварао им

перспективе бољег живота у

срећнијој будућности. Таквим

радом пошумљене су многе го-

лети у свим крајевима наше

земље; у Недељи путева Фронт

је мобилисао неколико стотина

хиљада људи на уређењу пу-

тева и чишћењу канала. поред

путева; исушене су многе мо

чваре, начињени пропусти, из:
грађени и обновљени мостови,

подигнуте многе школе и фис-

културни терени, у градовима

рашчишћаване рушевине, уре-

ђивани травњаци и паркови, а
у свим крајевима спроведено

је неколико крупних сабирних

акпија. Све је то. дало огро-

ман материјални допринос на-

шој земљи.

Међутим, тек је минула из-

борна кампања открила праву

снагу фронтовских маса. Она

нам је показала чиме сусве те

масе наоружане за остварење

своје срећније будућности. Ве-

лика живост, масовно учешће

на  предизборним

_

конфергн-

цијама и изборима, велики при-

лив нових чланова у фронтов-

ске

_

организације;

_

правилан

критеријум за изборе људи У

руководеће органе Фронта и

     

  

делегате за Конгрес; активно
учествовање у раду конферен-
ција Фронта: дискусија по под-
нетим извештајима, давање но-
вих личних и колективних оба-
веза, — све је то доказало да
се политичка свест маса знатно
уздигла и да је Фронт у стању
не само да дела на политичком
пољу ради мобилизације маса

за извршење задатака из окви-
ра државног привредног плана,
већ, да је способан и да сам

ствара; да поред државног при-
вредног плана може да поста-
ви и свој план. У оквиру тога

плана би Народни фронт, не

запостављајући ни политичка,

ни културно-просветна, ни дру-

га питања, — извршивши пу-

ву преоријентацију рада, по-

светио највећу пажњу при-

вредним проблемима.

Не само изборна кампања,

не само нов велики прилив чла-

нова у Фронт, већ и конкретне

обавезе које су поједини фрон-

товци и фронтовске организа-

ције преузимале у току ове

кампање, јасно нам потврђују

да се фронтовска организаци-

ја активизирала и да се

кроз такав рад _организаци-

оно учвршћује. Поједине ме-

сне, среске и окружне фрон-

товске организације, правилно

схватајући основни задатак

народно-фронтовских

_

органи-

зација данас, посвећујући нај-

већу пажњу привредним про-

блемима, извршиле су наглу

преоријентацију свога рада

кроз преузимање обавеза у 0

квиру свог фронтовског · пла-

на рада. У многим селима

на фронтовским конференци-

"јама, народ је узео на себе

да изврши низ, на изглед сит-

них а уствари крупних, зала-

така, који су од огромног зна-

чаја за даљи напредак наше

земље. Преузимане су обавезе

за унапређење воћарства, пче-

ларства, за пошумљавање го-

лети, за заједничко обрађивање

имања, за изградњу купатила,

амбуланата, јавних чесама, бу-

нара, паркова, ограда, вртова,

летовалишта 3за децу, фис-

културних игралишта, за регу-

лисање

·

мањих потока, , из-

градњу мањих мостова, путева

за боље везе села са селом,

поправке прилаза њивама, за

уређење дворишта, школе, де-

чјих вртова, за стварање чита-

оница, растурање штампе итд.
итд, ; .

· Треба напоменути да ове о-

бавезе не обухватају ствари из

државног

·

привредног плана,

већ. су то. углавном планови
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Народног ФронтаСрбије

обавезе које ће На-и нове
родни фронт преко својих

организација, добровољном

радном. снагом чланова Народ-

ног фронта, извршити — поред

активног учешћа на помагању

за остварење државног при:

вредног плана.

Сви ови планови сеоских,
среских, окружних

–

фронтов-

ских организација, као и ор-

ганизација свих осталих већих

и мањих градова, послужиће
Извршном одбору

–

Народног

фронта Србије да пред Кон-
грес изнесе нове задатке На-

родног фронта за читаву тери-
торију Србије, а ти задаци тре-

ба да обухвате сву делатност

Фронта. То је други крупан

задатак који стоји пред Кон-

гресом Народног фронта Ср-

бије.
| ж

Према томе, пред Конгресом

леже велики и одговорни зада-

ци. Он треба да изврши још

јачу преоријентацију рада На-

родног фронта у правцу спро-

вођења у живот државног при-

вредног плана и извршења за-

датака које треба на Конгресу

да прими. Та преоријентација У

раду даће Народном фронту

нови импулс, нову снагу, и он

ће, још са већим полетом, још

са већим поуздањем, кренути

на извршење оних великих за-

датака које је пред наше на-

роде поставио друг Тито У овој

ГОДИНИ.

   

 

Др Благоје Нешновић, секретар Извршног одбора Народног

фронта Србије

___________
___________

_
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Јнача] 156
ародна скупштина НР Ср-
бије, на своме последњем

заседању, донела је изборни

закон по коме ће се вршити
избор за народне одборе: ме-
сне, среске и окружне (град-
ске), као и обласни на Косову
и Метохији и скупштина за
Војводину. У низу закона, до-

нетих после.ослобођења овај
је закон један од врло значај-
них. То је закон по коме ће се
вршити први редовни, општи
избори за народне одборе У

нашој Републици. Овај Закон

треба до краја да проведе у

дело, да оствари велике теко-
вине наше ослободилачке бор-

бе: демократску народну власт,
Савезни устав и Устав наше

Народне Републике поставили

су ова начела народне борбе

као основне законе. Овај пак

закон треба да доследно и до

краја омогући нашим народ-
ним масама да редовно и сло-
бодно бирају своје народне

власти у селу, у срезу, округу,
граду, области и покрајини.

Овај закон; остварује онакво

уређење за које је наш народ

1941 године пошао у борбу. По

овом закону ће бити изабрани
први редовно бирани народни

одбори. Он обезбеђује учешће

' народа У својој власти, он ће

„да обезбеди да по њему иза-

бране народне власти'буду У

правом смислу народне власти.

Овај закон осигурава тако

широко учешће народа у бира-

"њу својих месних, среских, 0“

кружних, _ обласних, покрајин-

= 5
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ских и градских народних од-

бора, како ниједна земља на

свету, осим СССР-а, не даје

својим грађанима.
Да видимо шта цифре о томе

говоре,
У старој Југославији, на при-

мер, на изборима 1938 године

у Београду са Земуном и Пан-

јЕвом од 380.000_ становника
ласало је свега 51.754 грађа

'на, што чини једва 13,61% гра-

ђана Београда.

Данас је пак код нас дошло

до пуног изражаја демократско
начело: да народ сам собом У-

правља. То се потврђује следе-
ћим цифрама:

Ако пођемо од приближног

броја становника Београда са
Земуном, који се на основу из-

датих карата за снабдевање,

Централне пријавнице и дру-
гих података може као најве-
роватнији претпоставити, — од
330.000 становника, а знамо да

је на новембарским изборима

гласало 251.810 грађана, онда

произилази да 76,15% грађана
Београда учествује у бирању
својих народних власти.

Дакле, док је у старој Југо-
славији у Београду свега 13,61%
грађана одлучивало судбином

свога града, дотле данас, у на-
шој

_

демократској држави,
76,15% грађана Београда уче-
ствује у његовом управљању.
' Ако у овој анализи цифара

идемо још даље, доћи ћемо до
још интересантнијих података.
На пример, од 51.754 бирача на
изборима 1938 године у Бео-

 

Дин ~~

— Узми је, Саме! То ти је џабалук! Читаву земљути продајем за 300 милиона долара!

граду, за владину тадању

странку — ЈРЗ, под познатим

условима терора и претњи, гла-

сало је свега 39.683 гласача, из

чега произлази да је тадању

власт, чак и под терором по-

државало свега 10,44%, док је

за нашу данашњу народну

власт на новембарским #избо-

рима“ гласало 76,15% од свих

трађана, или 96,94% одукуп-

ног броја уписаних бирача (у-

купно има 259.237 а гласало је

251.310).

Ето, тако изгледа у цифрама

наша данашња народна власт,

према власти у старој Југосла-

вији. Ове велике тековине

извојевао је сам народ и он

ће и да их чува. Овај Закон

о изборима народних одбора

јесте једно од средстава да

народ сам бира своје власти

од врха до дна, да осигура сво-

је право контроле свих власти

и да остане извор и утока вла-

сти,

У светлости демократских

начела, која овај изборни за-

кон спроводи у живот, биће

интересантно задржати се на

неким његовим конкретним од-

редбама, које ова начела ожи-

вотворују. ·

Члан 7. Закона даје право

бирачима да могу „опозвати

цео народни одбор или поје-

диног одборника... и пре исте-

"ка њихових мандата“. Ова за-

конска одредба одређује и ро-

кове у којима се морају извр-

-шити нови избори за бирање

нових одборника, односно од-

„бора, на место опозваних. И-

'наче, мандат одборника траје

2 године код месних народних

|одбора, а 3 године код виших.

~. Тако широко право бирачи.

ма не даје ни један изборни

закон Капиталистичких земаља.

Најшира слобода је ·загаран-

тована у погледу кандидовања

и бирања. По члану 12 могу

гласати и бити бирани сви гра-

ђани ФНРЈ, уписани у бирач-

ке спискове, што практички

значи да у Београду преко

76%, грађана могу бити бира.

ни и могу бирати,

Одредбе члана 13 и 14 обез-

беђују слободу гласања бира-

чима, Кроз изборне јединице

и изборне комисије, (чл. 15 до

32). Закон прописује изборну

технику избора, која има за

циљ да обезбеди сва она пра:

ва дата законом бирачима.
Закон- даје, даље, најширу

слободу ' истицања кандидат

ских листа за народне одборе.

Политичке странке, народне
организације и сами бирачи

могу излазити са кандидатским

листама. Доста је 10 предлага-

ча за сваког кандидата на ли-
сти за месни одбор, односно
30 предлагача за срески одно-
сно рејонски одбор,
40 за градски одбор Београда

па да кандидатска листа буде
постављена (чл, 33 до 41),

Изборне резултате утврђују
среске, односно рејонске и

градске изборне. комисије, (чл. ·
68) како за изборе месних, та-

односно _

првог закона за паролно одборе
ко и среских, окружних, град-

ских и обласних одборника,

односно покрајинских послани-
ка. Изборне резултате комиси-

ја објављује на огласној табли

свог народног одбора (чл. 76),
а укупан резултат избора обе

јављује се у „Службеном гла-

снику НР Србије“ (чл. 79),

Жалбе. противу изборне не-
правилности и неправилних од“
лука изборних комисија, може

сваки заинтересовани бирач,
односно политичка и народна
организација изјавити вишој

изборној комисији (чл. 77 до

78).

У циљу шире приступачно-
сти контроле бирача над из-
борним органима и њиховим

радњама, Закон је ослободио
такса све исправе, предлоге,

жалбе и друге поднеске који

се подносе у вези са изборима.

Новоизабрани народни одбо-
ри састају се на прву седни-

цу најдаље за месец дана од

дана избора. Седницу отвара

најстарији по годинама одбор-

ник (чл, 81).

Најзад, изборни закон у сво-

јим чл, 86 до 90 прописује ка-

знене санкције за повреду про-

тив закона.

Све ово што је изложено ни“

је ново у нашој стварности.
Народни одбори постоје од 0-

слобођења, постојали су и пре

ослобођења на територији ра-
није ослобођеној. Народни од-
бори су постављени баш на о•

вим начелима која су изложе“
на. Па шта је онда ново

Ми знамо, да је после осло“

бођења прва брига морала би“
ти посвећена изградњи основ-

них установа државног апара»
та и постављању основа прав-
ног система нове државе. И
приступило се, одмах после о-

слобођења целе земље, избо-
рима за Уставотворну Скуп-
штину ФНРЈ и доношењу Са-
везног устава и савезних за-

кона, После тога се прешло на
правну изградњу народних ре“
публика, а сада на народне од“
боре. Међутим, живот је тра-
жио и организовање основних
ћелија државе — места, срезо-
ва и округа. Због тога се мо~
рало приступити стварању на-
родних одбора привременогка-
рактера, бираних не по истом
поступку и у исто време,

Сада пак, овај Закон о избо-
рима народних одбора постав-
ља народне одборе као органе
народне власти редовно бира-
не, на општим изборима, на
основу једног закона, и у ње-
му одређеног поступка, Јед»
ном речју, народни одбори се
постављају на јединствену ста-
билну правну основу у целој
земљи, они постају јединстве-
ни систем народне власти.
томе је политички и правни

значај Закона о изборима на-
родних одбора наше Народне
Републике,

Нинко ПЕТРОВИЋ,
претседник

Извршног народног одбора
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конференције је питање миров“
ног уговора са Немачком, као
и расправљање о свим оним

проблемима који су уско по-
везани са припремом мировног

уговора и дефинитивним регу-

дисањем послератног положаја
ове бивше агресорске силе. Ра-
зумљива је онда пажња
читава светска јавност покла“
ња овој конференцији,

Први дани овог историског

васедања протекли су у ра-
еправљању о демилитаризацији
ин пуној ликвидацији војно-ин-
дустрискаг потенцијала Не-
мачке и евим оним условима и

обавевама које су, у вези с тим,

примиле на себе савезничке
земље на Криму и у Потсдаму.

Одлуке Кримске и Потсдамске

конференције, које су познате

нашој јавности, и у чијим о:

сновама лежи идеја о ствара-

њу таквог мировног уговора са

Немачком који би онемогућио

њено поновно васкрсавање као

милитаристичке силе, издржале

су, у теку пређеног периода

од капитулације немачких 0-

ружаних

_

снага да данас, '

збиљну и свестрану пробу.
Резултати спровођења у ле-

ло ових одлука У различитим

окупационим зонама су такође

познати. Снажном и необори-

вом аргументацијом

_

министар

спољних

_

послова

_

Совјетског

Савеза, Молотов, већ на првој
седници на дан 10 марта, по»

ново је подвукао разлику Ко

ја У овоме погледу постоји У
совјетској и у западним окупа-

ционим зонама Немачке. Су:

протно ономе што је досад У-

рађено У совјетској зони У
смислу доследног спровођења

примљених обавеза и задатака

на пољу демилитаризације и

демократизације, у западним

зонама овај проблем тако рећи

није ни додирнут, Напротив,
као што је познато из извешта

ја штампе западних земаља и

изјава и разних говора поједи-

них истакнутих западних по-

литичапра, практично спровође-

ње потсдамских одлука у по

гледу демилитаризације и уни-

штења војно - мндустриског

потенцијала Немачке на Запа-

ду свело се ни на шта. „У за:

падним зонама — рекао је Мо-

лотов — Контролни савет је

нредвидео да се ликвидира

1554 фабрике које улазе у вој-
ни потенцијал Немачке, а уре-

ћаји су уствари демонтирани

само у три војне фабрике, док

је У исто време у совјетској
зони лемонтирано 676 војних

и других предузећа забрањене

индустрије". Прсти англо · а-

меричких монополиста, који се
свим силама труде да спасу

своје немачке ортаке и да У-

чврсте свој доминантан

–

поло-

жај у немачкој индустрији и
привреди, осећају се на свим

подручјима економске, поли-

тичке ин друштвене делатности

у западним зонама. Недавно
спајање америчке и енглеске

зоне, супротно лажним изјава:

ма да је предузето У духу по-
знате одлуке о третирању Не-

мачке као једне јединствене е"
конамске целине, лежи, исто

тако, на линији интереса и

тежњи англо - америчког ка-
питала и свих реакционарних

кругова. Запада да сачувају
своје предратне и створа но-

ве позиције у немачкој при-

вреди.
Нашу земљу рад Савета ми-

„Јаки“ докази

вистара спољних послова У
Москви н те како интересује.
Ми се и на овој конференцији
појављујемо као земља - прво-

борац која има шта н у име
чега да тражи. Поред оног ин
тереса који је општи, заједнич-
ки за све савезничке, слободо-
љубиве и демократске народе,

а који се укратко састоји у
тежњи да се изврши пуна ли-
квидација немачких агресивних
снага и ом немачком на“

роду и будућој немачкој др-
жави да дефинитивно крену
путем демократског развитка,
ми истичемо и извесне своје
посебне, властите интересе и
тражимо њихово пуно и пра-

ведно задовољење.

Из читавог низа питања и
проблема који се тичу непо-

средно наше земље истаћи ће-
мо овог пута само два, То су:
питање наших репарационих
потраживања и питање Сло-

веначке Корушке и погранич-
них делова Штајерске,

Што се тиче репарација, су-

протно одлукама Берлинске

конференције, које су предви“

деле наплаћивање нашег репа-

рацноног дела из западних 30-

на Немачке, ни до дана да-

нашњег наша земља од запад
них савезника није добила ни-

шта. У своме последњем ек-
спозеу о спољној политици, 0-
држаном у Доњем Дому пред
полазак за Москву, Бевин је
нашао и неколико речи разу“
мевања за репарациона потра-

живања Југославије, за коју је

рекао да спада у земљекоје су
ратом највише разорене и да

није никакво чудо што тако

упорно тражи репарације. Ме:

ђутим, од лепих речи и обећа-

ња до дела претстоји огроман

корак. Досадашња пракса је

ишла потнуно у _Раскорак са
одлукама у Потсдаму и треба
ло би је ликвидирати у инте-

ресу правде и'испуњења зада
те речи.

Питање Словеначке Корушке
и пограничних делова Шта-

јерске такође је за нас од бит“
ног интереса. Последња тачка,
о којој ће Савет министара У
Москви да расправља, јесте ре-

гулисање будућег“ положаја
Аустрије, Нико не пориче да
олредбе познате декларације
Московске конференције из

1943 године о Аустрији треба

данас спровести у дело. Успо

стављање демократске, слобод-
не и независне Аустрије је, У

првоме реду, на линији инте:
реса нове Југославије и југо-
словенских народа, за које је,

кроз историју, аустриска дР-

жава одувек била жариште

свих агресивних

|

антисловен-
ских подухвата пангерманизма.
Али, приликом расправљања

овог питања, морају се безу“

словно ревидирати им све старе

неправде и у корену  сасећи

сви могући предуслови за по-
новно оживљавање немачке а-
гресије у правцу Балкана и ју-
гоисточних земаља Европе.

На конференцији заменика
министара спољних послова,
која је недавно завршила свој

рад у Лондону, наши правед-
ни захтеви, као и толики друг
ги раније, нису наншли на по-

требно разумевање од стране

наших западних савезника. Је-
дину подршку по овом пита-
њу Југославија је добила од

Совјетског Савеза, и тако је

његово коначно решење оста-
ло и даље отворено.

Интелиџенс сервис успео је да дотури једног плаћеног

баније,·

врага, опет морам поново!.

 

ки — Само да не замуцам пред Анкетном комисијом, Дакле,

ја, тај и тај, бивши борац Демократске армије.. сведочим про-
тив Југославије и Албаније... да су» да су шта да 6У% .

агента, Фотиса Кондопоноса, у редове Демократске арми-

; је, који је, пошто се тобож предао „кснтосим
; дочио пред Анкетном комисијом против Југославије и МЕ

лажно све-

 

  
  

  
  

 

Став који су реакционарна
западна штампа и извесни по-
литичари, па чак и званичне
личности, заузели по овој ства-

ри не претстављаза нас ника-

кво изненађење, Тенденција да
се извесном броју европских
земаља, са истински демократ-

ским унутрашњим уређењем
које се никако не допада за-
падним монополистима, оспора-
вају редовно, свуда и у свакој

прилици њихова законита пра-
ва, одавно је постало једино ме

рило и метод у спољној поли-

тици западних сила,

Међутим, с друге стране, и-

сти ти носиоци ове и овакве
доследно антидемократске
спољне политике показују већ
дуже времена, а нарочито по-

следњих неколико недеља, у-

право дирљиво разумевање за

потребе Немачке и немачког
народа. Њих, на пример, ни

мало не занима и не узбуђује

животни стандард земаља и

народа Које је опустошила и

до голе коже опљачкала хитле-
ровека солдатеска, али зато по-
казују не малу бригу, и преко

штампе и у својим парламенти-

ма, за животни стандард Не-
маца, Њих ни мало не брине
обнова индустрије и привре-

де у бившим поробљеним зе-

мљама Европе, које су на сво-

јим плећима издржале сав те-

рет окупације и рата, али су

зата и те како заннтересовани
у поновном оживљавању и по-
дизању

–

немачке индустрије.

Питање ревизије потсдамског

уговора постало је такође У

задње време омиљена тема 34-

падне реакционарне штампе.

Док су раније проналажени

разни изговори и измишљани

разни „објективни“ разлози,

који тобоже онемогућују ислу-

њење примљених обавеза У
Потсдаму, данас „Тајмс“ отво-

рено пише да Московска кон-

ференција има за задатак да
расправља о „измењеном изда-
њу Потсдамског споразума, ко-
ји је издржао преко 18 месеци

и коме су исправке хитно по-
требне“, а лондонски „Еконо-

мист“, коментаришући значај

склапања ангдо-француског У-
говора о савезу, и нехотице от-

крива његов прави смисао, твр-

дећи да Француска „слободно

може да критикује Потсдамски
уговор, јер њена влада није у-

чествовала у његовом склапа-

њу“.

Данас се Винстон Черчил не

може похвалити да једино он

ради на оживљавању немачког

империјализма и једне „јаке“

Немачке, Њему у индат при-

скочили су разни Хувери, Ван-

ситарти и Бевериџи. Овај по-

следњи, који важи као „вели-

ки енглески социјални рефор-

матор“, посетио је ту скоро
Немачку и, по свом повратку,

није се ни мало устручавао да

изнесе свој план н своја схва-

тања о условима које треба

испунити да би се Немачка „У

будућности одрекла тежње за
ратом“.

Ево, укратко, неких од тих
„услова“: „1) Индустриски жи-

вот и општи животни услови
Немачке не треба да буду под-

вргнути вештачким ограниче-

њима 2) има много разлога ко-

ји говоре у прилог цепања Не-
мачке на низ држава; 3) ми не

смемо дозволити да Немцима

овлада мучно осећање неправ-

де због граничних питања, а
нарочито због источне грани-
це“, Позивајући се на искуство

које је овај „високо ннтели-

гентни народ имао са ужасима
тоталитарног деспотизма“, Г.
Бевериџ, на крају свог излага-

“ ња, изражава своју племениту

наду да ћемо Немце на овај на.

чин успети да „преведемо“ на
вут мира.

„Високо интелигентни

о

на-
род“, који је, као што је по-

знато, још до недавно дивљао
по окупираним земљама Евро-
пе, заиста је добио „високо ин-

тедитентне“ адвокате. Али, на
роди који су претрпели све у-

жасе рата и немачке окупације

умеће и из овога да извуку
потребне закључке, |
Московска конференција ми-

нистара спољних послова, упр-

кос свих интрига међународне
реакније, мораће, у духу Кри-
ма н Потсдама, да свестрано
размотрп сва питања која сто-

је у вези са регулисањем бу-
дућег положаја Немачке, Пе-

симизам који се вештачки и

плански протура у вези са кон-

ференцијом кроз разне органе

штампе западних монополиста

нема неког већег реалног осно-

ва.
Доспоразума и до праведног

мира мора доћи, јер се за то
упорно боре Пра Мите

снаге света. ) ипијелан и
доследан став

у

ај Са-
веза и његова мирољубива по-

литика гарантују да ће се тај

циљ иестварити,

 са
Делегат Градског одбора Фрон.

та Сретен Стојановић поздрав-

ља конференцију Фронта у

Другом рејону

Десетог марта по свим рејо-
нима Београда и у Зему-

ну одржане су конференције

на којима су изабрани делега-

ти из основних организација,

предузећа и установа, изабра-

ли рејонске одборе Народног

фронта, делегате за Конгрес

Народног фронта Србије и де-

легате за градску конференци-

ју.

Протекли избори за органе
Народног фронта у Београду

покренули су и активиралинај-

шире масе грађана, чланова На-

родног фронта, и од огромног
су значаја за даљи рад Фрон-

та. Интересовање за изборе код
свих чланова било је велико,

јер су сви схватиљи да од сва-

ког појединца зависи каква ће

бити руководства која треба да
изврше задатке у годинама

планске изградње. На избори-
ма су учествовале најшире ма-

се грађана, У свим рејонима у-
чешће је било преко 90%, што
показује велику снагу и масов-
ност Народног фронта, Избо-

ри су такође значајни, јер су
још више учврстили и проши-

рили редове Народног фронта,

привлачењем нових чланова.

Стотине најбољих људи акти-

виста из улица, ударника, но-
ватора из предузећа било је
изабрано или у извршне одбо-
ре основних организација или

за делегате. Избори су пока-
зали да се знатно подигла по-
литичка свест чланова Фронта,
па су зато бирали најбоље љу-

де из своје средине, испроба-

не на многобројним задацима.

Из броја уписаних чланова

Народног фронта Београда на
дан избора, који износи 182.294,
види се колике су огромне ма-
се грађана окупљене у ову на-
шу јединствену политичку ор-
ганизацију, какву наши народи

раније нису никада имали.
Пред изборе је велики број

нових људи пришао Фронту,
што је још више проширило
организације Народног фрон-
та. Број нових чланова изно-
си 36.546, Те нове људе, који

су пришли, потребно је при-
хватити, помоћи им да схвате
задатке, обухватити их у сва-
кодневном раду и увести их У
живот н рад Народног фрон-

та. Потребно је постићи да и
ти нови чланови живе пуним
фронтовским животом, Зато
пред сваким активистом Фрон-
та стоји задатак да убеђива-
њем, у свакодневном поједи-

начном раду, уведе и те нове
иланове у живот Фронта и ак-
тивира их на конкретним 3за-
дацима.

Народни фронт је, поред то-
га, овим изборима добио огро-
ман број нових активиста, ко-
ји су ушли У руководеће орга-
не основних организација или
учествовали у изборима рејон“
ског руководства као делегати,
У 213 основних организација У
лицама у Београду изабрано

је чланова Народног
фронта, који су бирани одоздо,
од самот народа, У демократ-
ским тајним изборима. За ре-
јонске конференције изабрано
је 3.685 делегата из основних
организација, предузећа и уста-
нова, Све ове бројке показују
колико огроман број људи у-
чествује у руководећим орга-
нима Народног фронта и од
коликог су великог значаја би-

ли протекли избори,

На изборима је учествовао и
велики број жена, што показу-
је да наше жене активно уче-
ствују У политичком животу.
Ведики број жена изабран је и
за чланове извршних одбора

за делегате за рејонске конфе-

ренције.

Све рејонске конференције по

својој живости, по заннтересо-

ваности, како делегата тако и

грађана који су их бирали, по

масовности делегата, претстав-

љаде су велики догађај за ор"

гаџизације Народног фронта.

Код свих делегата владала је

једнодушност и решеност да за

виша

_

руководства Народног

фронта изаберу најбоље и нај

заслужније људе.

Делегати су кроз плодну и

живу дискусију износили свВО>

ја запажања и предлоге за бу-

дући рад. Многи радници =

ударници давали су на конфе-

ренцијама нове и понављали

своје старе обавезе, које су да“

ли у својим предузећима, Об-

јашњењезадатака у вези са пе-

тогодишњим планом и предло-

зи за даљи рад Народног фрон-

та испреплитали су се са оба-

везама и резултатима које су

износили радници и омладин-

ци. У част избора Народна о-

младина Првог рејона извела

је радну акцију, на којој је

присуствовало

–

1.500  омлади-

наца, после које је одржан ми-

тинг са кога је упућено писмо

рејонској конференцији, У КО-

ме омладинци саопштавају да

су се обавезали да ће посла-

ти четири бригаде са укупно

хиљаду омладинаца на Омла-

динску пругу Шамац—Сараје-

во и једну бригаду на изград-

њу пионирске железнице. Чи-

тање писма омладинаца на кон-

ференцији у Првом рејону иза-

звало је буру одушевљења ме-

ђу присутним делегатима. У

Трећем рејону омладинци су

на конференцији саопштили да

ће осим три радне бригаде, за

које су се обавезали, послати

још једну за изградњу Омла-

_ динске пруге. |

· Кроз дискусије по реферати-

ма о раду рејонских одбора

Народног фронта, оцртали су

се и главни задаци и улога ор-

ганизација Народног фронта у

испуњењу привредног плана.

У свом даљем раду органи-

зације Народног фронта ће се

преоријентисати на задатке

спровођења.-привредног плана

у' живот, Свака организација

треба да покаже пуну иници-
јативу стално обухватајући но-

ве људе и усмеравајући све

своје акције ка остварењу овог

великог задатка,

Као што се види, општи за-

даци Народног фронта при

преласку на планску привреду

нису лаки, они траже саврше-

нију организацију, још шире

обухватање људи, чвршће ру-

ководство и јаку политичку

свест. Кроз протекле изборе

организације Народног фронта

Београда изашле су још масов-

није и организационо снажни-

је, што претставља гарантију

да ће оне успети да изврше

све своје задатке, |
ФА.

НОВИ ИЗВРШНИ ОДБОРИ

НАРОДНОГ ФРОНТА
РЕЈОНА

јр јонски одбори Народног
фронта, које су изабрали

делегати основних организаци-
ја, предузећа н установа на
конференцијама 9 марта, кон-
ституисали су се на седницама
и изабрали своје извршне од-
боре,

Први рејон: за претседника
Извршног одбора Народног
фронта Првог рејона изабран
је др Ђура Прикелмајер, ле-
кар, за потпретседника Јере-
мија Кокорош, радник, за се-
кретара „Лепосава Орловић, а
за благајника Божидар Торби-
ца.

   

  

  

·" Табела статистичких по
фронта у Београду и Зем
људи и жена у поједини
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14 МАРТ 1947,

Са избора за рејонске

одборе Народног фронта
Други рејон: претседник др

Вид Гаковић, лекар, потпрет-

седник "Ђура Касић, металац,

секретар Мирко Ванић, радник,

благајник Момчило Јеротић,на-

мештеник,

Трећи рејон: претседник Из.

вршног одбора Народног фрон-

та Мишко Жокаљ, судија, пот-

претседник Живко Чурубић,

троструки ударник ложионице,

секретар Милан Агбаба, рад-

ник, благајник Сретен Станић,

обућар.

Пети рејон: претседник Бра-

нислав Јанковић, школски ин-

структор, потпретседник Тома

Хут, механичар, секретар Ми-

лош

_

Миличковић,

_

секретар

Народног одбора Петог рејо-

на, благајник Војин Војиновић,

члан Народног одоора.

Шести рејон: претседник Ми-

лорад Ћорић, чиновник Мини-

старства индустрије, потпрет-

седник Чеда Петровић, радник,

секретар Јела Перовић, благај-

ник Адам Градиштанац, учи

тељ.

Седми рејон: претседник Пак

та Тутунџић, професор Уни“

верзитета, потпретседник Ђура

Маузер, радник, секретар Бран-

ко Драча, радник, благајник

Миша Ђукановић, управник УП

задруге,

Земун: претседник Павле Ти-

шма, директор гимназије, пот-

претседник Фрања Здунић, рад-

ник — управник предузећа, се-

кретар Никола Бабић, радник

—_ металац, благајник Стеван

Марковић, банкарски чиновник.

ДЕЛЕГАТИ ЗА КОНГРЕС

НАРОДНОГ ФРОНТА

СРБИЈЕ

Први рејон: Божа, Миленко-

вић, Невенка Мијин, др. Ђура

Прикелмајер, Лепосава Орло-

вић, Глиша Јовановић, Родо-

љуб Станић, Мила Продано-

вић, Сретен Стојановић, Мио-=

драг Југовић.

Други рејон: Јудита Алар-

гић, Данило Пурић, др. Вид

Гаковић, Лазар Кресоја, Мир-

ко Ванић, Милан Стаменић,

Мамбић, Божа Мато-

вић, Светислав Мародић.

Трећи рејон: ШЏавле Мавло-

вић, Марко Никезић, Милан

Агобаба, Лаза Стефановић,

Светозар

с

Лазаревић, Драго

Памучина, Мило Јовићевић,

др. Милорад Џавловић, др.

Мишко Жокаљ, Миленко Вра-

тоњић, Богдан Ранковић, Сто-

јан Весић, Љубица Михић и
Јелена Срнић.

Четврти рејон: Милан Жив-
ковић, Тихомир Константино-

вић, Момчило Костић, Јелена
Хамовић, Марко Динкар, И“

лија Манојловић, Зага, Јова-
новић, Зага ШЉуваковић, Јо
ван Катанић, Мираш Јовано-
вић.

Мети рејон: Милена Шијан“
Бубало, Милош Миличковић,

Станка Веселинов, Мица Про

дановић, Стеван Лајтман, Ђу«
ра Кокотовић, Матилда, Баруж
Брана Јанковић, Милан 'Ће«
рић, Драгиша Зарић.

ТПести рејон: Милун Ми»
ханловић, Иван Мирковић, Ду-
ња Влаховић, Владимир Ву.
кић, Јела Перовић, др. Мило

Рад Шошкић и Грга Јанкез.

Седми рејон: Добривоје Рах

досављевић, Панта 'Тутунџић,

Бранко Драча, Данило Масле“
ша, Радован Јакшић, Милка
Ађански, Миладин Шакић.

Земун: Никола Бобић, Пав=
ле Тишма, Александар Јова+
новић, Дара Миловановић,

Стојан Свиларић и Илија Рај
тић, | .
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датака о изборима за органе Народног
Уну, из које се види колики је број

М рејонима учествовао
изабраних чланова Извршних одбора

на изборима

основних ор“
канизацијаи делегата за избор рејонских одбора

ага



ПРИПРЕМЕЗА ПРЕТСТОЈЕЂУ РРАЂЕВИНСКУ СЕЗОНУ. У

Улога градсвих грађебинс
__ занатсрих предузећа

ЈИали народни одбор
града Београда створио
је државна трговачка,

грађевинска, комунална, инду-
стриско-занатска и грађевин.
ско-занатска предузећа. О то-
ме какву су улогу одиграла, и

одигравају наша државна тр-
говачка, грађевинска и кому-
нална предузећа, писано је
доста и сваком грађанину је

данас јасно шта она значе у
заштити "животних интереса,
народа.

Ми бисмо се данас позаба-
вили само једном граном 3за-
налских предузећа, чија, ће у-
лога у извршењу задатака у
првој години планске привреде
бити свакако велика и озбиљ-
на, а то су грађевинско-занат-
ека предузећа,

У прошлој години у саставу
Комуналног грађевинског пре-
дузећа биле су и занатске слу-
жбе као: молерско-фарбарска,
електричарска, инсталатерска,

. и столарска. То је за прошлу
годину било и оправдано, с

обзиром на несређено стање у
звнатско - грађевинским стру-

кама, а и сами радови у по-
четку сезоне нису задавали
неке нарочите тешкоће. Међу.

тим, почетком друге половине
1946 године добијају се и за-

машнији кредити за израду и

обнову великих. објеката и но-
воградњи. Са ширењем својих
послова, шире се и занатске
службе у,предузећу, и оне по-

чињу да сметају предузећу у
даљем развоју,

Мрипремајући планове за
1947 годину, ИНО Београда

доноси одлуку да створи три
грађевинска, предузећа и да
занатске службе, које су се

веома развиле, одвоји у посеб-
на предузећа,

Тако, на пример, од молер.
ско-фарбарске службе, која је

почела са 10 радника, ствара,

се предузеће са, 80 радника, да-

нас, у мртвој сезони. Стварају

се друга грађевинско-занат.

ска државна предузећа као:

браварско-лимарско и инста

' "латерско, електро • техничко,

столарско, стаклорезачко, гип-

сарско, керамичарско и град-

ска индустрија цигле и црепа,

На овај начин ми емо Ко-

муналном грађевинском преду-

зећу омогућили да се оно пот-

пуно правилно развија, ас

друге стране створили могућ-

ност да државна, занатска, пре-

дузећа одиграју исто тако ва

жну улогу у извршењу пето-

годишњег плана, извршавају“

ћи "постављене Задатке на

време, квалитативно и кванти-

тативно, а придржавајући се

одређених цена. На овај начин

мора бити координација рада

између занатских предузећа и

предузећа која ће изводити

грубе радове. Занатска, преду-

зећа неће само радити за ко

мунално - грађевинско предузе-

ће, она ће изводити и радове

за трећа лица, што значи да

грађевинско-занатска предузе-

ћа неће изводити само радове

локалног значаја, тј. у дело

. кругу задатака ИНО-а, већ да

су то предузећа способна да

преузимају Радове свих др-

жавних установа и предузећа,

. као и све радове приватних

лица.

позвиљивија, ВЕЧЕ ЋЕа

    

Грађевинско-занатска преду-
зећа неће имати за циљ само
извођење нових радова већ

поред тих задатака, дужност

је сваког од поменутих преду“
зећа да врши и остале радове
репаратурне природе. То зна-
чи да ће своје услуге по про.

" писаним ценама давати свако-

ме ко им се обрати, водећи
строго рачуна о квалитету из-
раде.

Руководство занатских пре-

дузећа је изабрано од наших

најбољих занатлија, који су у
досадашњем раду показали
пуно организаторске способно-

сти, иницијативе у раду и У-

мели правилно да руководе

народном имовином, знајући

чија. је она и како се њоме у-

правља.

Управници

·

грађевинско-за-

натских предузећа спремни су

за наступајућу грађевинску

сезону. Како ће извођење о-

вих радова захтевати ширење

предузећа и нову стручну
радну снагу, поједина преду-

зећа већ отпочињу и са кур-

севима, Тако су већ отпочели

курсеви у електро-инсталатер-
ском и у молерско-фарбарском

предузећу. У индустрији ци-
гле и црепа припремни радо-

ви су у завршној фази. Очеку-

ју се топли дани, па да се

отпочне и са печењем цигле.

Да. би се рад одвијао по пла.-

ву и да би се послови сврша.-

вали у постављеном

_

року,

ИНО је донео одлуку да се

при Одељењу индустрије и за-

натства оснује Управа грађе-

винско-занатеких предузећа.

 
Са једне зграде у Јовановој улици

20ОКТОБАР |
правеиме. - пи

Задатак Управе грађевинско-

занатских предузећа, је да. кон-

тролише извршење свих зада-

така од стране ИНО-а; да из-

налази савршеније облике У-

нутрашње организације; да са-

ставља и инвестиционе и фи-
нансиске планове и одређује

задатке предузећима у окви-

ру постављених планова доби-

јених од административно-опе-

ративног руководиоца; да по-

могне повећање и рационали-

зацију производње; да се ста-

ра о правилном администра-

тивном и финансиском посло-

вању; да се стара о правил-

ној расподели и уздизању ка:

дрова као и да организује

службу евиденције и контроле

целокупног пословања преду“

зећа.

На овај нгачин створена су

предузећа  грађевинско-занат-

ског карактера, која ће допу-

њавати извршење нашег при-

вредног плана и омогућити да

се наша политика правилно

спроводи.

Ми смо уверени да ће наши

радници - занатлије правилно

водити државно предузеће ,и

да ће својим радом потпуно

одговорити постављеним зада-

цима, јер су свесни да др-

жавни сектор у периоду план-
ског привређивања  претстав-

ља један виши степен дру:

штвеног развитка.

Душан А. ПАВЛОВИЋ
повереник Одељења, инду-

стрије ин занатства Из-

вршног одбора,

 

Резултати конкурса

за израду типских станбених зграда у Београду

звршни народни одбор по-

[И сле своје седнице од 14

јануара, на којој је одлу-

чио да се у грађевинској сезо-

ни 1947 године приступи по-

дизању станбених зграда, рас-

писао је конкурс преко Грађе-

винског одељења за идејне ски-
це станбених зграда. Рок пре-

даје предлога био је 30 дана,

односно 20 фебруара, а право

учествовања имали су не са-

мо стручњаци, већ и сви гра-

ђани,

Код израде идејних скица во-

дило се рачуна о следећим е-
лементима: прво, да се уз ми-

нимални утрошак средстава о"

могући удобно становање; дру-

го, да се за израду станова ко-

ристи највећим делом онај ма-

теријал који неће ометати раз-

витак нашег основног плана

индустријализације и електри-

фикације земље; треће, обрати-

ти највећу пажњу за најсолид-

нију израду у пиљу смањења

доцнијих трошкова око одржа-

вања зграда; четврта, водити

рачуна о брзини извођења град-

ње, као и њеном појевтињењу

(за ово је у првом реду важно

омогућити

_

претфабрнкацију
извесних грађевинских елеме-

ната који морају бити макси-

мално стандардизовани),

Конкурс за добијање најбо-
љих решења типских станбе-
них зграда у Београду успео

је и по броју учесника, Оце-
њивачком суду предат је 81 рад

на преглед и оцену.

После извршеног прегледа

урвих приспелих радова оцењи-

Звачки суд поднео је извештај

и предлог за расподелу пред-
виђене суме за награде и отку-

пе најбољих радова. Извршни

народни одбор на основу тог
предлога донео је следећу од-
луку:

Прво, да се у целости усво-

ји извештај са решењем и

предлогом Оцењивачког суда

за расподелу предвиђене суме

за награде и откупе учесници-

ма конкурса, чији су радови

усвојени као најповољнија ре-

шења типских станбених згра-

да и да се награде,

Првопласирани радови:

Рад под шифром „97516“ чи

ји је аутор инж, Мирко Ми-

личић из Загреба са сумом од

25.000 динара.

Рад под шифром „СЗБ 33333“

 

„Што јес, јес

 

     
_ трн

+
НЕНа ~

БК,

  

— Мени је, господо, као сведоку познато да се сви мешају у наше ствари осим Ен-

глеске и Америке,

(латиницом) чији су аутори
Гинж, Иван Витић, инж. Борис

'Катунарић, инж, Нада Витић,

чланови Пројектантског заво-

да Хрватске у Загребу, са су-

мом од 25.000 динара.

Рад под шифром „48919“ чи-

ји су аутори Урош Мартино=

вић н Надежда Мартиновић

из Београда, са сумом од 25.000

динара.

Другопласирани радови:

Рад под шифром „13333“ чи-

ји је аутор арх. Михаило Ми-

јатовић из Београда, са сумом

од 20.000 динара,

Рад под шифром „12345“ чи-

ји су аутори арх, Казимир О-

строговић и арх. Божица О-

строговић из Загреба, са су:

мом од 20.000 динара.

'Трећепласирани рад:

Рад под шифром „10912“ чи-

ји су аутори Вуко Бомбарде-

ри н Димитрије Пуљић из Бе-

ограда, са сумом од 10.000 ди-

нара,

Предложени су за откуп У

висини од 5.000 динара за сва-

ки рад и то;

раса " тифрамаг 10252,

КЕ(црно) и 12839,

Друго, да се приреди изло-

жба свих приспелих радова за

конкурс ин објави преко днев-

ве штампе широка анкета, на

којој треба да учествују сви
грађани и да оцене својим при-

медбама квалитете приспељих

радова, чиме бин помогли да се

поједини предлози практично

користа пред градњу станова.

У. следећем броју „20 окток

бра“ донеће се стручна оне-

на конкурса од ваших архи-

тектонских стручњака и упо-

знаће се грађани пред изложбу

са изгледима будућих станбе-

них зграда као и са новом ан-

   

се састанак дописника „20

октобра" у библиотеци ре-

дакције,  Влајковићева 8.

Уредништво

+20 октобра"
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ПРОСЕЧНА СТОПА ПРОФИ-

ТА, то је просечан проце-

нат добити, који сви калпи-
талистички фабриканти по"

стижу на своје уложене ка-

питале без обзира на коли-

чину вишка вредности који

производе у својим поједи"

начним фабрикама, Про-

сечна

с

стопа се остварује
тако, што конкуренција ме-

ђу  капиталистима доводи

до: изравнања. разлике ин“
дивидуалних стопа профита.

На пример: У трима гра-

нама привреде органски са-

став капитала је различит.

У | се капитал од ! милно
на дели на 600,000 постоја-

ног и 400,000. променљивог,

— у П на 750.000  постоја-

ног и 250.000 променљивог,

— у Ш на 900.000 постоја“

ног и 100,000 променљивог.
(Ради лакшег рачунања узи-

мамо да је свугде стопа

вишка

·

вредности 100% и

да је време обрта свугде

једнано 1) Тако ћемо и-

мати —

| капитал од ] милиона
600.000

_

постојаног,  400.000

променљивог, '400,000 вишка

вредности што би износило

40%

_

индизидуалног про

фита,
П капитал од 1 милиона

750.000 постојаног,  250.000

променљивог, 250.000 вишка

вредности што би износило

25%, индивидуалног профи-

та
11 напитал од 1 милиона

900.000

_

постојаног,  100.000

променљивог, 100.000 вишка

вредности што би износило

само 109% индивидуалног

"профита.
Све то, разуме се, уз

претпоставку да сваки ка-

питалиста прода своје про

изводе по њиховој индиви-

дуалној вредности,

Али, пошто је сваком ка-

питалисти стало до што ве

ћег профита, сваки ће свој

капитал улагати у ону гра-

ну у којој је % добити нај-
већи, а бежаће из оне гра“

не где је % добити мали,
То Ње имати за последицу

пораст производње, према

томе и пораст понуде про-

извода оних грана у ноји-

ма се производи највећа

маса вишка вредности: Са

мим тимће доводити до

опадања цена тих произво-

да. Обрнуто у гранама које

дају малу масу вишка вред-

ности. Пошто одатле капита“

ли беже, производња ће о-

падати, понуда тих произво-
да такође, а то ће довести
до снакања њихових цена,

То ће кретање ићи управо

дотле док се % н зараде
не изједначе. Тачка на ко
јој ће се изједначити биће

уствари просечна стопа

профита, која изражава

процентуални однос свеу-
нупног вишла вредности»
произведеног у свима ка
питапистичким предузећима,

према свеукупном капита-

плу у друштву, уложеном У

свима гранама производње.

Према нашемторњем при“

меру, та (би стопа била
750.000 (укупни вишак вред-
ности) помножено са 100 н
подељено са 3.000.000 (цело

вупним напиталом), То је
једнако 25%.

Закон просечне профитне
стопе доводи до нушног от-
ступања цена пронзвода од
њихове вредности. Путем
просечне стопе профита ка
питалисти у ствари сав дру-
штвени вишат вредности де:
ле међу собом сразмерно
својим капиталима., Разуме
се, ова „деоба“ се не врши
по њиховој вољи, нето, баш
напротив, против њихове во-
ље, чан и без њиховог зна-

ње, иза њихових леђа, под
притиском стихијске власти

закона вредности у друштву

снархичне пронзводње,

Збот тога што се улата'
ње средстава у пронзводњу
т капитализму зрши према
изгледима на профит деша-
Ра сет многим земљама,
да — по себи » важне
тране производње — чисто
успед тога што имају висок ,

органски састав капитала,

па према томе дају малу
индивидуалну стопу  про-

— буду запостављене,

Тако, на пример, рударство,
металургија, машниске ин

дустрија итд "и,
» нам Ди

ЦЕНА— то је у новцу изра-
жена вредност производа.
Но, нако је цена новчани
израз вредности, сама цела

по којој се неки промнзвод

продаје не само да моте,

нето == у анархичкној, не-

планској производњи — ре-
довве мора на отступа

ед вредности. То отступање
дене од зредности делује
хао ратулатив, кхејт про-

извођачима казује да ли

производе уз просечни у.

трошак радног времена или

не, да ли су произвели ма-

ње или више него што се

тражи од неке врсте про-

извода. .

На пример, ако је, да се

произведе 1000 нг дрвеног

угљена, потребно да се У"

ложи 100" сати друштвено

просечког радног времена

(у то време треба урачу-

нати и време утрошено на

израду алата и средстава

која се утроше за време

дон се производ ствара),

онда је вредност 1000 кг

дрвеног угљена равна 100

часова рада, Ако се један

час рада изражава у изно-

су од 10 динара, онда вред“

ност 1000 кг дрвеног угљена

изражена у новцу износи

100 (часова) помножено са

10 (динара) једнако

–

1000

динара. Али, ако је овог

угљена произведено мање

него што се тражи, онда ће

његова цена бити виша; ако

га пак има више него што

се тражи, онла ће његова

продајна цена бити нижа од

његове вредности.
»

ЦЕНА КОШТАЊА. Под овим

изразом

_

подразумевс

–

се

збир свих издатака који су

нушни да би се произвео

некакав користан предмет.

Капиталистичка цена кошта-

ња изражава оно што про-

изводња стаје капиталисту,

Она обухвата његове издат“

не у износу вредности У-

трошених средстава за про-

изводњу — и најамнине пла“

ћене радницима и намеште-

ницима запосленим око про-

изводње и магацинирања.
ж

ЦЕНА

|

ПРОИЗВОДЊЕ ИЛИ

ПРОДУЕЦИОНА ЦЕНА је

цена која се добије када

се на цену коштања дора-

чуна износ просечног про-

фита,
На пример:

Производња

500 м неке

тнанине стаје

1) вредност си-
ровина и по-

моћног матери“

јала 5000.— дин.

.2) плате рад-
ницима 2500.— =»

3)  амортиза-

дија машина

и зграда 500.— =»

4) управни тро-

шкови 500.— =»

Цена коштања  8500.— дин,

више 25% про-
сечног профита 2125— а»

 

Цена производ“

ње 10625.— дин.

Продукциона цена ! метра

21,25 дин.
ж

ПРОДАЈНА ЦЕНА,то је — као
што већ и само име каже —

цена по којој се производ

продаје. У продајну цену

поред трошкова проинзвод-

ње и управе, и поред про

сечног профита, долазе још

и трошкови паковања, тран-

спортовања, продаје итд.
ж

ЕКСТРАПРОФИТ то је добит

коју појединачни капитали-

ста · фабрикант постиже на

тај начин што — усавршив-

ши своје методе  производ-

ње — успе да индивидуалну
вредност свога производа

снизи испод друштвене вред“
ности,
На пример: нека се про-

сечно производи 10 м неке

тканине за 8 сати рада Уз

следеће трошкове:
1) сировине 250.— дин.
2) помоћни ма-
теријал. погон: «

ски материјал,
амортизације н

разни расходи 250—

=

»

3) плате 240—

=

„
4) профит

33 /3%' 250— =»
Укупно 1000.— дин,

У овом случају просечна
друштвена вредност 1 м
износи 100.— динара,

Ако сада поправком ма-

шина фабрикант успе да за
8 часова у својој творници
постигне израду 12 м тка:

нине и притом да повећа

само утрошак материјала у
одговарајућој сразмери, а
да остали трошкови остану
исти, онда ће он имати 12 м
тканине уз издатке:
1) сировине
2) помоћни  матери-
јал, погонски мате- |
ријал, амортизације

и разни расходи
3) плате
4) више 33 1/3% про
сечне добити

300.—

60.
240.—

ЈН

а

Цена производње 1000,—

(Наставак у следећем броју)
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  Југославије

у 1946 години

 

ВАСПИТНИ МЕТОДИ УЧИТЕЉИЦА НАРОДНИХ ШКОЛА

 

дочекати
Дрџги КОнгрСс
7 осле састанка Шестог пле-

нума и ванредног састанка

 

1 Од првог дана ослобођења Да ли су ти учитељи и учи-

с

хови ђаци, деца која тек ула-

·

шњавања и истицања лелих| Главног одбора Народне омла-

народна власт посвећивала је, стељице помислили да и њих зе у живот, буду у том погле примера. Има много добрих

|

дине Србије, на конференција

а и данас посвећује, велику па-

_

васпитавају исто толико време-

_

ду бољи од њих. метода и примера којима се| ма у основним автизима омлаз

|

и

1
А"

 

 |
а

омладина

у 1946 години“ приказује све

акције народне омладине Југо-

Изложба „Народна

славије у току прошле го-
дине, Детаљ са изложбе при-

казује одељење омладинске

штампе намењене изграђивању
и васпитању омладине

 

Пргзаузгте
и небрижљиве

мајке ометају

ред
у обдаништима

> ма у Београду није сву-

да исто и зависи од радног

времена мајки, чија се деца у

већини налазе у обланишту. И-

пак, може се рећ“. да углав-

ном код свих обдал
време траје од осам ујутру до

четири часа после подне. Ка- | поссторија, која се видела зивају
, петакљи = читаво Р зде; У ве + ; +

:

ко се пак, деца доносе ЗНАТНО

|

рроз нзлог, стајаљо су гомиле шице, Требало би одредити неки

о

отварају по свим пијацама. Ако се на перон не може са| у Београду и гимназији у Ле

раније, а односе тек после че-| Сутрадан сам пошла у радњу и тра- ж перонском картом, зашто сеј сковцу, Прва трговачка акаде

то особље обдани“
оне онда уопште издајуг мија Трговачкој академији У

тири часа,
шта ради од седам до пет са

извесним прекидом за ручак.

Међутим, иако је време ва-

спитача тако одређено, њихов| 7—% дена, »Навраћајте ипак, па кажу их узимају путници који ИдуУ| бавезе  Испуњавање обавеза

ајчешће у свима обдани-| Видети«, рекао мн је продавац. у р Д из Београда н тако искористе ние пе - -

ЈЕ - а“ Бет излогу је већ било мзого мање жице. П О авници Бен 6 Е

у

много је боље 10 фабрикама

штима много је дужи. Често ! да пре одређеног времена изи-| него у школама где је и руко.

. | Можда се на продају ове жице чека
+ а Бх С олама где | Ру

се дешгава да траје и до десет
ва: . ју на перон и обезоеде себи| водство рејона бацило тежиште

6 = рек и с и враћају и тра- с лучај 7 > РАНИ
продавници На-ма, преко ци сваки час наврапају Р место. У сваком случају тре рада, одржавајући састанке и

часова увече. Кривицу за ова-

кво стање никако не сноси у-

права обданишта, већ родите-

љи „који нису довољно свесни

последица које изазива њихов

немарљиви однос и аљкавост

према службеницима обдани-

шта а и према својој деци.

Ретко је наћи макар и једно

обданиште из кога се деца уУ-

зму одмах после четири часа,
односно одмах после завршет-

ка радног времена. Напротив,

у већини случајева деца се о-

стављају сат-два дуже, а поне-
ки пут и по три до четири

часа. У обданишту број 3 ва-

спитач је чак врло често морао

пта радно|

жњу васпитању наше деце у

основним школама, Старо вре-

ме, када су учитељи са шта-

пом у руци играли у школама

улогу васпитача = полицајца,

а не улогу васпитача ~ прија-

на и да су они понекад мање

напредовали од својих ђака.

Они су још увек тамо где су

били за време предратне Југо-

славије.

Тако је, на пример, у Зему-

Васпитање деце је врло одД-

говорна и важна дужност и

већ је крајње време да сви у-

читељи озбиљније помисле 0

томе и крену једним исправним

путем, а то је пут указивања

могу васпитавати деца, само је

потребно мало више љубави за

свој позив и озбиљнијег схва-

тања своје дужности,

Мира СУБОТИН

повереник за просвету

дина Другог рејона дала је так.

мичарске обавезе за Други

конгрес. На рејонској конфе-

ренцији није било ни једног

актива који није примио оба

везе. По фабрикама радничка

омладина давала је обавезе ко.

је су се односиле на извршење

т. 5 у Е. емун Е и

папиДаШИМо пер ттолимјрој # утттванца

-

26 1ЕЗНН ОНИ Мозел

|

ароуадизање, ликвидацијуње
Карадноћ међеда у Васиита- Вукосава Маслић давала пацке ж ж писмености, на помоћи у раду

; једном ученику трећег разре-
синдикалним организацијама ни

њу деце. По угледу на Совјет- да, а Олга Павичић казнила је , ' помоћи

_

Омладинској

_—

прузи

ски Савез уведен је у наше |олаога дана пола разреда Ћетен-алва КОЈУ пацови грицкају Шаман—Сарајево. Омладина у

школе нов дух м нов метод ва- -=:КЕ Телеснни ка=|" . школама Уа јео за

з ћ

а за про. смањивање роја слаоих оће

спитања, јер су између оста поред

—

строге наредбе мештаја, а једина роб ју о ојих је тада био Вриђ '

лог и догађаји овога рата по-

казали њихову вредност.

Већ скоро две године наша

народна власт труди се да ва-

спита и преваспита наше учи-

теље, да их научи како треба

васпитавати децу. Али се још

увек доггђа да поједини учи-

тељи и учитељице не могу да

прихвате те методе, Они исти

које народна власт није могла

преваспитати за две године,

говоре да се деца не могу ве

спитавати без батина. А они

ту децу такође васпитавају већ

две године. За две године се

не може све постићи, то се

разуме, али се може много по-

стићи.

Спроводи ли се

је пре неколико

_

дана стигла

је жипа за паркет у трговиву

на углу Косовске п Нушићеве улице.

Роба је стављена у излог тек увес-

че, Излог је био пун и исто тако У

жила жицу. Речено ми је да ће се

она делити тек кроз два дана, После

два дана, опет сам била одбијена С

изговором да ће се роба делити за

 

из неких оправданих ралзога, аљи је

заиста чудно да се са продајом ро-

бе одуговлачи када за њом сви ми

имамо потребу Да ли се овде не

ради 0 самовољи продавца који мо

жда не жели да се роба продаје ре
да одведе дете сам до куће, по- | додвим лутемр
што му мајка није дошла ни

до десет часова увече. У 0о6б-
даништу бр. 2 једна девојчица

је и преспавала целу ноћ (на-

равно да је поред ње морао да
буде и васпитач), јер мајка У-
опште није дошла.

Мајке обично налазе оправ-

дање у разноразним конферен-

цијама по својим предузећима,

на којима су морале да при-

суствују, У чекању у редовима

за намирнице, у задужењу У

АФЖ-у, синдикату итд. Несум-

њиво је ; .

|

ма. Међутим, потрошач се рет'
.

је да у свим овим оправ ђутим, потро е р фу нви сви овивић А бавезе. Они већ саде имају

дањима најчешће има истине.

|

ко кад може снабдети жицом ји орили да је

|

кружока и 37 научних групе

Данас су код нас и жене пре- редовним путем. Један дан је кво наређење из њихове ди-

|

као и 16 кружока за моделар“

заузете. Но ипак, ако и постоје

|

има, а потом се дуго не п» рекције у Београду. ство и ваздухопловство, 4

. Е а
свим тим курсевима обухваће

стварни разлози Који примора-

|

јављује. У последње време, међутим,

|

но је 90% пионира, Тираж

вају мајке да не дођу на време

по своду децу, оне би, требло

да схвате да исто тако и васпи-

тачи имају својих обавеза и У

приватном животу и према

фронтовским организацијама.

Остављање макар иједног дете-

та У обданишту после радног

времена повлачи за собом и

неминовно остајање једног од

васпитача.

Већ је крајње време да мај-
ке долазе по децу на време ка-
ко би се рад У обдаништима

правилније одвијао, а особљу
омогућило да има тачно одре-
ђено радно време.

С. МАРЕЉ
Влајковићева 6

Већ одавно је жица за пар-

кет пуштена у слободну про“

дају. Значи да се располагало
довољним количинама и да ра

ционирање није више било по-

требно. Пошто више није изда.

то никакво саопштење о огра

ничењу продаје овог артикла,

претпоставља се да га још у“

век има у довољним количина-

Међутим, на пијацама, код

"трговаца ситничара, жице има
"скоро увек. Ако и није видно

изложена, трговци је нуде про-

лазницима и чак траже адресу
како би је донели у стан. Жи-

ца коју нуде иста је она која

се продаје у државним преду-
зећима, само што је двоструко
и троструко скупља. По свој
прилици, постоји читава орга-

низација која купује жицу за
рачун трговаца _ситничара по

државним предузећима, спре-
чавајући на тај начин да овај

артикал дође редовним путем

  

се не васпитава карактер уче-

ника, не развија се љубав пре-

ма отаџбини и, најзад, не ства-

рају се добри ђаци и добри

чланови друштва, већ напро-

тив, све то изазива још већи

отпор код деце.

У Седмом рејону Мила Јере-

мић тукла је децу поклопцем

од кутије за пера и оловке, а

Велимир Милосављевић оша-

марио је једно дете.

Још једном хоћемо да истак-

немо да ови учитељи и учите-

љице треба да упореде себе

и своје ђаке. Они сами, зрели

људи, нису могли бити васпи-

тани, или можда нису хтели,

за две године, а траже да њи-

ж х х

довољна контрол

жица за паркет

ло широких потрошачких ма

са, а потом је продајући по

скупој цени баш захваљујући .

„несташици“, коју овако иза-

ЈА ИНО-а да све радње које

тргују животним намирницама

р
а4

имају да буду чисте и хиги-

генске, многи продавци намир-

ница воде рачуна само 0 сво-

јој заради и не држе се ника-

квих, па ни ових прописа на-

ших власти, Тако у улипи 27

марта број 101 постоји радња

која носи назив „воћарско-пи-

љарска“, а у њој се не прода-

је ни воће ни поврће. Зидови

су празни, нема никаквог на-

а над продајом

правилнији и целисходнији на

чин расподеле жице за паркет

и подробније испитати поре-

кло робе продаваца ситничара

који своје тезге несметано

Зашто се излаже роба које нема

У пута палате „Албаније“ у

излогу стоје кутије са сарди-

нама, али када се та роба хо-

ће да купи, продавци је не да-

ју, изговарајући се да је више

немају. Затражите ли да се

отвори излог за било коју та-

кву робу, одговориће вам да

то не могу. Разуме се да то

није једноставно, али када се

већ роба распрода једнога да-

на, сутрадан све такве поје-

=

дине артикле треба повадити

из излога, јер иначе пролазни-

же од изложене робе. Тиме се

задржавају и сами, а задржа-

вају и особље продавнице.

После Тога, свратио сам У

другу продавницу „На-ме“.

Тамо у излогу није било сар-

дина, али их је у радњи било

у великим количинама.

Питам се да ли су излози за

параду или да пруже стварву

слику чиме продавница распо-

лаже. Ако се не варам, по.

свим државним продавницама

постоје зранжери излога и ру-
ководиоци продавница би тре-

бало да буду с њима у сталној

вези н да их обавештавају 0

свим променама. На тај начин

излози би се лако преудешава-

ли према стварном стању у

продавници.

Младен БАЛАБАН

Топличин Венац 10/0

„Анђелчић“

=

_(– Е, Вићентије, овде има
— Пије много воду, часне.

Ми==

==   
50% воде! |
ми речи, а ја доста и музем,

па мора битида је малкице и воде пустила!

 

     

дају је ћетен-алва и леблебије.

Алва стоји у излогу који је пун

прашине, Не зна се ко је вла-

сник ове радње, јер алву про-

дају само неки дечаци који на

своју робу намамљују децу из

овог краја, а што је најгоре, и

усред дана пацови се шетају

по излогу и на очиглед прола-

зника грицкају изложену алву.

д. В.

ж

због чега се издају
перонске карте

ре неколико дана дошла

сам на железничку ста

ницу и на шалтеру сам узела

перонску карту. Међутим, ка-

да сам хтела да изиђем на пе

рон, службеник ме није пу-

стиб, него ме је послао на неки

други излаз. Ни тамо ме нису

пустили. Тако је прошло неко

лико минута, обишла сам неко-

лико излаза, воз који сам че
кала већ је улазио У станицу

и ја сам била принуђена да

прекинем са тражењем излаза,

јер сам свуда била одбијена.

У последњем моменту одјурила

сам на излаз и тамо дочекала
путнике.

Можда има злоупотреба са

перонским картама, тј можда

бало би ла Управа нађе неко
повољно решење: или да се пе-
ронске карте правилно кори
сте или да се уопште не издају.

Радојка СТАНКОВИЋ

ж

Радницима треба
додељивати робу
која им. највише

користи

ре неколико дана добила

је подружница Индустри-

је мотора акт којим се ставља

на расположење извесна количи

на текстилне робе за раднике и
намештенике. Између осталог,

у контингенту робе која се на

лазила у магацинима у Батај-
ници, налазила се и извесна
количина платнених ципела,
чија је цена била прилично ви-
сока, а које редницима нису
викако одговарале. Убеђивали
смо надлежне у магацину ла
та роба нама не одговара, али

код „На-ме“ и Гратекса су се
продавале ципеле одличног

квалитета, које нису биле де-

љене преко подружница, него
су их разграбили највећим де-

лом они који ништа не раде и
имају времена да иду од рад-
ње до радње и да користе сло-

бодну продају робе,

Ово је један пример непра-

вилне расподеле робе, а посеб-

но још долази питање узалуд-
вог губљења времена и радних
„часова другова из економских

секција подружница.

Душан ВОРГИЋ града.

лики број, затим но питању

фискултурног и културног ра-

да, припрема за фестивал и у-

пис у радне бригаде за одла

зак на Омладинску пругу. 0.

младина насеља обавезала се

да ће помоћи народним власти“

ма и Народном фронту на ис

корењивању неписмености и да

ће ићи на пругу Шамац—Сара.

јево. Најмлађи су се обавезали

да ће учити, продубљавајући

све градиво преко кружока и
научних група.

Овакве и друге

–

обавезе
доносили су омладински акти-

ви на рејонску конференцију,

где је рејон као целина зака-
зао такмичење омладини Ле

сковца и прихватио такмичење

са Седмим рејоном Београда. _
Одмах после конференције ак-
тиви су почели да заказују ме

ђусобна такмичења и такмиче-

ња између истих предузећа у

другим федералним јединица.

ма. Тако је Београдска текстил“
на индустрија заказала такми-
чење „Октобарској слободи“,
трикотажа „Дунав“ фабрикама

трикотажа у Марибору и Љу-

бљани, фабрика обуће „Филип

Кљајић“ фабрици „Пролетер“,
омладина „Културе“ омладини

„Борбе“, омладина Друге му:

шке гимназије Првој женској

Загребу, итд, Свуда се развио

такмичарски елан и омладина
је почела да испуњава своје о»   

   
конференције, на којима се У
казује на потребу смањења

броја слабих оцена, како би
што већи број средњошколаца

могао да иде на Омладинску

пругу.

Већ је показан известан на-

предак, али то још није довољ-

но. Број слабих оцена“ смањио
се за 1.800. Нарочити успех
показала је Друга мушка ГИМ-
назија, где је поправљено
слабих оцена,

И по питању фискултуре У
току такмичења кренуло се на.
пред, Вежбања се одржавају
редовно, а полагање норми
сваким даном је све веће тако
да је испуњено већ 400 норми.
Колики је то успех најбољесе
види из чињенице да је у по
четку такмичења било испуње
но само 25 норми. Поред тога,
врше се припреме за пролећ
ни крос и параду фискултур"
ника. Нарочити успех показује
„техника и спорт“ који ве
сада има 18 кружока са 0К0
500 чланова. Само аутомобил.
ски курс посећује 360 ученика
из школа и предузећа.

Пионири, исто тако, у ОВОМ
такмичењу испуњавају своје 0;

своје штампе повисили су 04
800 на 1.500 бројева, Поред т“
га, пионири су се обавезали
да ће за свој празник — дочек
пролећа — израдити 550 бало“
„на. И

Омладина рејона обавезала
се да ће за омладинску 60"
гаду дати 500 омладинаца, али
је вероватно да ће се тај 600)
повећати на 600.
То су, углавном, резултат!

постигнутог рада у такмичењу
за 11 конгрес Народне омлад““
не Србије, Омладина Другог
рејона бориће се још више, К2'
Ко би изишла као победник
такмичењу са омладином

сковца и Седмим рејоном Бед“
Симеон ЗАТЕЗАЛО
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ПРОФЕСОР: — А ово је, мали другови, једна ишчезла
врста друштвених паразита познатих под именом: Монденус

 

Тачним назначењем адресе
уштеђује се лутање писмоноша

еоград <е сваким ланом Пошто
шири. Просецају се но-

изграђују насеља.
Београдске поште примају све

' више писама. А колико је оте-
жан рад на пошти тиме што
на писмима скоро нигде није
"а адреси назначен и рејон. И
иначе су адресе непотпуне, па
писмоноше због једног јединог
писма морају да утроше много
времена док га предају адре-

сату. Тако стижу писма са о-

 

ваквим адресама: „Бата“ уред,

Београд; Душко Кејданић, хо-

тел на Теразијама; Министар-

ству трговине и снабдевања,

Београд (иако постоји Мини-

старство трговине и снабдева

ња Србије и ФНРЈ).

Било би врло ' корисно за

правилно функционисање рада

на пошти да сваки грађанин,

као и установе и предузећа,

пишући из унутрашњости У

Београд тачно означују адре-

се, наиме да тачно означе ули-

цу, број и рејон у коме се на

лазг они којима се упућују по-

шиљке, Тиме би београдским

достављачима писама био

знатно олакшан посао, а и гра-

Ђани би били боље услужени.

Јован ВРАНИЋ

писмоноша Гепратова 64

#

ТРЕБА ПОЈАЧАТИ

КОНТРОЛУ ЦЕНА ПО

БЕОГРАДСКИМ ПРЕ-

НОЋИШТИМА

Г ешко је путнику када но-

ћу изиђе са београдске

железничке станице. Окреће се“

им главна му је брига да нађе

преноћиште. То знају власни“

ци преноћишта и зато траже

баш оне путнике који нису 0-

бавештени о прописима за це

не преноћишта. Цене ових

преноћишта нису за све путни“

ке једнаке. Једном се путнику,

на пример, наплати 50 динара,

а другом 40; међутим, обојица

спавају заједно у истом кре

вету.

Неки путници не наиђу ни на

овакве „станодавце и прину:“

ђени су да лутају улицама док

нађу ноћиште. Наиђу и на ка.

фане и хотеле, гли се скоро ни

један власник не придржава

одређених

_

цена. Међутим,

најгоре је код оних приватни

ка који држе преноћишта у

близини станице. Власница јед“

ног таквог преноћишта из 50

санске улице рекла ми је да

је преноћиште које она издаје

сврстано У другу категорију #

наплатила ми је 40 динара.

Међутим, спавао сам на пато

су. Другима, Који су спавали

по двојица у кревету, наплаћи-

вала је по 50. динара од оба5е:

5

  

је у соби 4 креветз,

значи да она за једну ноћ, из:
дајући собу, наплаћује 440 ди-
нара. Није ово једино место
где се врши пљачка путника.
Тако се ради скоро свугде. Уз

то јаш треба дати за настојни-
ка два динара н неколико ди-
нара за пријављивање.
Чуо сам од власника да се

често контролишу пријаве ових
који су у преноћишту. Сматрам
да би контролни органи, поред
прегледа пријава и књига, тре“
бата да пробуде н којег ста-
нара и да га упитају колико
му се наплаћује кревет, па да
доставе властима извештај о
свим злоупотребама по прено:
ћиштима, У противном, доћи
ће дотле да ће се скупље пла-
ћати преноћиште у неком о
ваквом „ћумезу“, него у „Мо-
скви“, „Прагу“ или „Балкану“.
| Спасоје МИРЧИЋ, студент

Зајечар, Вел, Извор 4%
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"ПРИПРЕМЕ ЗА ИСПУЊЕЊЕ ВЕЛИКИХ РАДНИХ ОБАВЕЗА

 

Београдски студенти_
за Омладинску пругу
тродна студентска омладина

врши већ увелико припреме

пред одлазак на изградњу Омладни-

ске пруге Шамац — Сарајево, Ове

припреме врше се у оквиру глобал-

ног плана који је поставио универзи.

тетски НСО свим факултетима Ол-

бори за радне акције одавно су фор-

мирани, а агитација се већ увелико

строводи, сАгитација је широко по

стављена н дух пруге продро је У

сважн кутак факултета. Свуда на зе

довима, по холовима и слушаоницама

истакнуте су пароле које позивају

студенте на извршење дужности пре-

ма земљн, на изградњу омладинске

пруте. Све зидне новине углавном су

посвећене прузн. Поред тога на Тех-

ничком . н пољопривредно-шумарском

факултету организоване су изложбе

фотографија које приказују живот н

рад студентских сбрнгада које су

прошле године биле на изградњи 0-

младинске пруге Брчко-Бановићи.

Последњих дана на свим факулте-

тима Београдског

радним састанцима основних група

НСО-а вршен је н упис студената У

бригаде. Број који се до 6 овог ме

сеца пријавио за одлазак на пругу

износи већ преко 8.000. Посебно, по

факудтетима стање досада пријавље-

вих студената је следеће: на Технич.

ком факултету бригаде се по отсе=

пима уписало — грађевинско 602, ма-

шински 524, електротехнички 505, ар-

хитектонски 434, технолошки 333, ру-

дарски 180 Од 3.108 чланова НСО-а

у брнтале је уписано укупно 2.578.

На пољопрввредно-шумарском фа-

култету за четири дана од 1402 члана

НСсО-а у бригаде се пријавило око

1.220 студената, На Медицинском фа-

култету од 2.839 чланова НСО-а за

одлазак на пругу пријавило се 2349.

На пругу ће ићи и апсолвенти, Од

89 апсолвената већ се пријавило 71.

На ветерннарском факултету од 884

чланова НСО-а у бригаде се уписало

већ 752, Поред тога факудтет ће при

бригадама формирати три покретне

амбуланте тако да ће на прузи, за

време учења, у присуству професора,“
"обављати пракса, лечењем сеоске

марве из околине. Мањи број ста-

ријих студената радиће при ветери

нарским станицама дуж целе пруге.

На Филозофском факултету по свим

активима врши се упис. На конферен-

цији Првот актива у бригаду се упи-

саво 75 од сто од присутних стуз

денатаНа конференцији славистиче

универзитета, на“

ке групе уписано је 146 студената. На

Фармацеутском факултету у бригаде

се уписало 273 од 400 чланова НСО-а

Студенти Музичке академије и Драм-

скот студиа неће формирати посебну

бригаду. Они ће као стручњаци бити

растурени по свим бригадама на

прузи,

На Економском факултету од 1800

чланова НСО-д у бригаде се уписало

560, а на Правном факултету од 450

студената који редовно похађају пре.

давања досада је уписано 290. Узрок

овако малог броја пријављених сту.

дената лежи у чињеници да је на оба

факултета већи број студената запо-

слен или не живи у Београду. Ипак

овота пута резултати уписа много су

бољи, узевши у обзир да је на прав-

ном факултету прошле године била

организована само једна чета са све

та 100 бригадира,

 

  

 

Београдске слике

 

ИАААНАМАААМАНАБАБАЦИААВА

низсљаЉ

о свим пијацама постоје
трговци ситничари, на чи-

јој роби никада није истакну-
та цена. То се некако толери-

ра и изгледа чак нормално,

пошто су то мале покретне

тезге.

Међутим, на пијаци Цветни

трт, уз саму пијачну зграду

постоји једна овећа барака У

којој се може купити разна

роба, наравно, плаћајући изнад

максимиране цене. Пада у очи

да од масе изложених артика-
ла, како животних намирница

тако и друге робе за сваки-

дашњу потрошњу, ни на јед-

ном артиклу није истакнута

цена. Још више је човек изне-

нађен кад покуша да пронађе

фирму овог малопродавца који

је добро разгранао своју трго-

вину. Фирма није нигде напи-

За време бомбардовања Београда, 1944 године, срушен је један

део зграде на углу улица Црвене армије ин Голсвортијеве. Ру-

шевине су до данас углавном рашчишћене, али последња јака

„| кошава растурила је остатак крова и један део зида који се

налази према улици, тако да поједини делови заједно са мал-

тером и понеком циглом падају на улицу. Кућевласник, или онај

који се стара о кући, требало би да, или оправи трошни зид и

кров, или пак да све

 

Београду је потребно више зеленила
ЈЕји је већ пролеће на лива-

дама и у шумарцима око
Београда, Београђани опазе по
висибабама што се продају по
угловима још сивих и хладних
градских улица. Донесе га и
млак ветар са горким мирисом
зеленог шибља и тек никле
траве.
Градски дрвореди, баште и

травњаци много касније осве-
же град, а н освеже га само
онолико, колико се грађани за-
ложе да потпомогну сађењем,
окопавањем, кресањем и дру-
гом негом напредовање зеле-
нила, које теже буја међу
блоковима вишеспратних згра-
да и поплочаним и асфалтира-
ним улицама.
Труд, да од нашет сивог и

лети прашњавог и нездравог
града, начинимо свежији, здра-

— Ви сте
на ИГ-карти!

  Мо
аурора

пар

етапавековеиста
ПА је

птице 258 у ЈУ рДИ или

 

Савремена љубавна изтава

вији и веселији град, никако не
мора да будепретеран. А мали
напори појединаца: домаћица,

омладине, пензионера и пиони-
ра могу много да учине у том
правцу.
Не треба много труда, а и-

сто тако ни средстава, да сва>
ки комад слободне земље, да
свака башта, балкон и прозор,
буде не само украс, већ и да
доприноси  освежењу нашег
градског ваздуха. Осим тога,
нега растиња и швећа одмара
и освежава од других послова,
а сваки однегован бокор или
младица изазивају оправдану
радост.
Ове дане, кад пролеће у наш

град још доносе само висиба-

бе обране у околини и разви-
горац из шумарака, не треба
пропустити. Уколико не распо.

    

        
-

лажемо комадом земље или ба-

штом, утолико пре треба да ис-

користимо балкон или прозор

и да, користећи заборављене

саксије, па и неупотребљиве

судове, сандучиће, или кутије
од конзерви, спремимо, сеја-
њем, расад оног цвећа, које не

тражи много земље и специ-
Јјалне услове.

Овога лета грађевинска се-

зона у Београду биће веома 0-
билата радовима, а то значи да
ће град обиловати и неминов-
ним пратиоцем таквих радова:
прашином. Баш зато, као про-
тутежу, треба поставити: што
више зеленила у граду.

Да би неговање травњака,
дрвореда, шибља и цвећа мо-
гло боље и успешније да се
спроведе и омладина и анти.
фашисткиње могли би, У окви-

ру такмичења, да узму на се-

бе обавезе за акције У овоме
смислу, а удружења пензионе-
ра и инвалида, која не изоста-

ју У свим радовима који кори-
сте граду и заједници, могу да

допринесу својим учешћем.

Осим тога, треба водити ра-
чуна да се не ломи и безра-
зложно кида шибље и грање,
које прелази преко баштенских
ограда. Многи то чине не ми-

слећи, махинално, не у рђавој
намери. Зато треба сваки и-
справан фронтовац да их ото-
мене одмах, на лицу места.
Треба, нсто тако, пооштрити
контролу у парковима, кад
јоргован, јасмин и друго укра-
сно шибље буде цветало. Не
сме се дозволити да се због
себичности појединаца пустоши
наша заједничка градска имо-
вина,

Постављајући овај предлог,
верујемо да неће бити у граду
добре домаћице, омладинке,
или било кога, ко има времена
и смисла, а ко неће све учини-
ти да Београд добије што ви-
ше зеленила и цвећа, што
значи: виша "ведиве д ве.
мора7 Уа

“1 у , ),дрАудека

то потпуно сруши како би се избегли

несрећни случајеви 
Одвраћајмо

раднике од
пијанчења

У. непосредној близини Градског

саобраћајног предузећа (бивши

БЕЛСАП) налазе се многобројне рад-

ње које тргују алкохолним пићем На

растојању од 10 — 80 метара од пре~

дузећа постоји шест бифеа, крчми 8

кафаница, а да не говоримо 0 оста-

лим сличним локалима, који св на

лазе у споредним улицама на неко-

лико стотина метара даље.

Када се код нас У предузећу рад

ницима изда плата, а то је сваког

1 по 15 у месецу, у ТИМ локалима је

врло живо. Знају власници ових би

феа и крчми ла радници примају

плату, Па се на све могуће начине

труде како би их привукли У своје

локале. У ту сврху они увек спреме

м разне »специјалитете« за мезе, како

би гости уз пиће имали и нешто за

јело. Наравно, цене су обично папре-

ве.
У последње време у локале, која

су у близини нашег предузећа, до-

влаче се и Неки свирачи, те када

се прими плата, у њима је весело,

"а цео цех плаћају радници који че

сто и целу плату оставе у овим ло-

калима, Весеље обично траје лок рад-

иници имају новаца, плаћајући и ра-

знни беспосличарима пиће и Јело.

Народне власти, као и Управа пре-

дузећа и синдикална подружница, тре-

. бало би да поведу више рачуна, како

би се искоренила ова нездрава појава,

С обзиром ла је велика оскудица У

становима, ови локални би се могли

употребитн у корисније сврхе, у свр-=

же које ће служнти заједници'а "е

појединцима, који често па недозво~

љен начин стичу

_

велике

_

зараде,

пљачкајући и искоришћавајући несве-

сне раднике
Исто тако, Управа предузећа треба“

лао би, да се у заједници са синди“

калном подружницом мало више за

интересује како би се у једном од

тих локала отворила кантина, у којој

би ваши радници и намештеници

могли да доручкују, пошто је код
кас радно време једнократно, а број

радника и намештеника износи око

2.000.
Отварањем једне добре кантине, гле

би се чланови нашег радног колекти“

ва снабдевали доручком, углавном

би се решно проблем одласка радника
у ове сумњиве докале где их соп-
ственицв безобзирно пљачкају. 0 о
воме би требало озбиљније размисли“

ти, јер учестали случајеви, да поје-
Дини радници и намештеници добар

део свог времена проводе у ОВЕМ ло-

Зе ~

  

кништву 4

 

_ ШТА НЕ ВИДЕ КОНТРОЛНИ
__ОРГАНИ НА ПИЈАЦАМА

сана и то доприноси ·иветању
бесправног „рада њеног „вла-

 

сника. Питање је да ли су ово
пијачни органи на Цветном
трту уопште уочили.

дп.
Влајковићева 6

КО ЈЕ НАДЛЕЖАН

ДА УКЛОНИ ЂУБРЕ

ИЗ ЈЕДНОГ ПРЕ-

ДУЗЕЋА

Г радско гвожђарско и тех-
ничко предузеће има сво-

је посебно одељење за ста-
кларство, које се налази у Уу-
лици 27 марта број 93. С обзи-
ром да се овде врши сечење
и прерада свих врста стакла,
прелузећу је потребно много

 

простора за рад. Због тога су
ангажоване многе околне про-
сторије. Али и поред тога, по“
сао трпи због недовољног про~
стора за смештај робе,
Међутим, двориште магаци-

ва У коме је смештено стакло
прилично је пространо. На, о-
но се не може употребити са-
мо из разлога што огромне
количине ђубрета запремају
драгоцени простор. Ово ђубре
лежи ту већ дуже времена, а
нико се до сада није сетио да
га. уклони и на тај начин 0-
могући правилније одвијање
посла у предузећу. Не само да
би ђубре требало уклонтин
због запремања простора, не“
го — што је још важније, —
због тота што радници и на
мештеници предузећа за вре-
ме рада морају да улишу
кужни ваздух и прашину коју,
ветар диже са сметлишта.

Требало би извидети ко је
надлежан да уклони ово легло

клица које угрожавају здрав-
ље радних људи. Зар се чак
економска секција подружнице
није забавила овим питањем

и потрудила да којим било пу-

тем допринесе обезбеђењу,
радништва и побољшању рад“
них услова у предузећу.

Драт. Р. ВЕШКОВИЋ
судија Окружног суда за

Округ београдски ,

Ж

НЕМАРАН РАД ОСО
БЉА ГРАДСКОГ
КУПАТИЛА |

јрема објави на вратима
Градско купатило у ули-

ци -29 новембра ради непре-
кидно. Када сам, међутим, по-
тао на купање 7 овог месеца;
чекао сам узалудно од 14 до
16.30 часова. И остали посе~
тиоци су се жалили да се ов-
де врло неуредно ради. Осо-
бље које издаје карте увек го-

" ' у ђ
+ ,•г Бел

 

вори да се може кутати кроз
15 минута, а уствари прође и
по два и по сата у чекању.
Не може се кривити само

на другарицу која издаје кар“
те, јер и она добија погрешна
обавештења од осталог осо-
бља, али би свакако требало
да читаво особље успостави
неки план по коме ће радити;
како би се престало са не-
марношћу којом се ометају

Посети." 7 прњ)

; 7“
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ПРЕБАЧЕНЕ НОРМЕ М ТАКЛИЦИЧЕЊУ:

аЧИСТОКА
ПОНАШАЊЕ СА ПУБЛИКОМ 14,063%
КВАЛИТЕТ РАЧА
УМЕТНИЧКИ ниво
ПРАМСКЕ ГРУПЕ

СМАЊЕЊЕ НОРМЕ У ТАКМИЧЕЊУ

БИРОКРАТИЈА
ГЛЕПАЊЕ КРОЗ ПРОЗОР 1
ШЛАЛИНКАЊЕ И ПУШЕЊЕ Одо ~;

ЦЕПРИСТОЈНО ИЗРАЖАВАЊЕ 00049

— Ето, сад смо дали дело на видело!

 

ЗА 42,005%

ЗА 77,077%

ЗА 36,012%

412,000%
А 5,008%
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ПОДИЗАЊЕ НОВИХ СРЕДЊИХ СТРУЧНИХ КАДРОВА

 

Средњотехжничку школу у Београду

посећује 145 радника
роз згуснути ваздух
прохладне учионице од“

јекује пријатан глас професора
рускот језика.
— Может љи рабочи в' капи-

талистических странах получаћ
абразованије Р
Двадесетак људи, што згу-

фени у зимским капутима се-
де у ђачким клупама, подижу
поглед ка професору и, не са
чекавши да он именује онога
ко ће да одговори, дају сло-
жно прост али одлучан одго-
вор,

— Њет, таваришч, прафесор,
њет.

Радници • ученици који сада

седе у ђачким клупама увери“
ти су се врло добро у капи-

"талистичкој Југославији да
радник нема могућности да се
образује, да учи, да стиче но.
ва знања, Тада су за њих вра-
та науке била затворена и за-
то је одговор. који дају пр>
фесору руског језика тако ол-
тучан и спонтан.
Већ је друга година како ти

исти људи различитих доба
старости у рукама грубим од
рада држе оловку, прелистава-
ју танке листове књига, пишу,
цртају и уче у Средњотехнич-
кој школи, јер су предратна
времена прошла и У ослобође-
ној земљи радник је добио сва

права, па и могућност да се о-
бразује.

Свакодневно, после осмоча-
совног рада у предузећу, до
лазе у школу радници - учени-
ци да би још шест сати учили.
— Осећаш како постајеш те-

жи. Знање стичеш и способ“
ност да на раду брзо откло-
ниш тешкоће,
. Пролазе сати, мењају се про
фесори: руски, географија, и-
сторија, хемија, механичка тех“
нологија. На часу електротех-
нике понавља се пређено гра:
диво.

· — Хајде Динићу, — позива
професор.
Пред таблу излази радник

у старој војничкој блузи.
__ = Израчунај ми колика тре-
ба да буде количина и дебљи“
на жице код напона од 110
волти ако је снага отпора
5 КУ, а мотор се налази на 40
метара од бројила»
Пед сигурном руком ређају

се на табли формуле, бројке и
рачун бива брзо завршен,

· За време одмора, гледајући
преко. наочара, гладећи дуге.
брке, 48-годишњи  електричар
Радоје Станарчић објашњава;
— ЈЕ, другови, без знања ма-

тематике не може се бити до:
бар електричар. И, етољсрамо-

самота ме било да останем

полуквалификовани радник, ка»
да ми се пружа могућност да
учим.

— Ма ко не воли да учир
Сви смо ми зато и дошли ов-
де, — упада му у реч млађи
радник, — али што је мното,
много је. Радиш осам сати у
предузећу, у школи си још
шест сати, ако станујеш да“
леко на Чукарици као ја, онда
и на путовање изгубиш још
три сата... Па када да стигнеш
да научиш нову лекцију, када

да се одмориш! Било би добро
да нам Месно синдикално веће
на неки начин омогући, да У
предузећу радимо два сата ма-
ње. Тада бисмо могли да по-
стигнемо све,
— А ти, братац, ако не мо-

жеш да стигнеш, напусти шко“
лу...
— Не буди смешан, ја хоћу

да учим, |
Тешкот, озбиљног и напорног

посла прихватили су се радни“
ци који посећују Средњотех“
ничку школу, зли према пока“
заним резултатима У првом

семестру успех је приличан.
На 145 ученика (у почетку

године било их је 193, али сви
нису могли да издрже напо-

ран рад и напустили су школуј
при крају првог семестра од
1.413 датих оцена било је 120
одличних, 345 врло добрих,
848 добрих и 120 слабих, Ре-

зултат је приличан према успе“

ху у другим, редовним средњим
школама.

Грађевински

_

отсек похађа

данас 25 ученика, електротех“

нички — 54, а машински — 74.

Највећу тешкоћу у раду чини

недостатак времена, јер сваки

' радник - ученик на раду у пре-
дузећу, слушању предавања н

путовању до куће свакодневно

утроши просечно по 15 сати, а
програм који прелазе не разли-

кује се ни мало од програма

Средњотехничке школе, преоп-

ширан је и често обухвата за

раднике и непотребне предме-

„те (хигијена, фискултура итд.)

Али и поред свих тешкоћа
радници воле школу.
— Потребни су нам кадро-

ви, а без учења они не могу

да се створе, — каже проседи
електричар Радоје. — Морамо
да се помучимо мало, али за:
то ће наши млађи моћи да по

сећују

_

редовно

_

Оредњотех“

ничку школу.
Б. ВУЧКОВИЋ

 

Мспеси метолских предузсћо Београда
у такмичењу .

ласком у годину планске
привреде отпочело је по

свим београдским предузећима
и такмичење. за испуњавање и
премашивање постављених
производних планова, за учвр-
шћење синдикалног рада и за
подизање културно-просветног
и стручног нивоа радника и
намештеника.

У том такмичењу металци
Београда постигли су у јану-
ару месецу знатне успехе. На-
супрот новембру ни децембру
1946 године, у јануару 1947
производни планови су у ве-
ћини предузећа премашени, У-
купно премашивање промнзвод-

них планова металских преду“.

зећа у јануару износи 12,55%.
Поред премашења производног
плана, металџи су дали 9383
добровољна радна сата, и одр-
жавају 17 курсева за стручно
уздизање, којима је обухваће-
но 757 слушалаца. У јануару
је на курсевима одржано 196
предавања.

Од 19 металских предузећа
производни план је пребацило
15 предузећа, а само 4 преду-

 

ед њотехничкој школи
; 

зећа нису испунила план и то
у главном због несташице ма-
теријала или због реорганиза-
ције посла У металним преду“
зећима ради се 515% свих по-
слова под нормом. Пет преду-
зећа успело је да знатно сма-

њи трошкове производње.

По свим металским предузе-

ћима формирани су пододбори

и синдикалне групе.

Најбоље предузеће у јануа-
ру било је предузеће „Дитип“,
у коме је производни план
премашен за 27,8%, а затим
долазе предузећа „Искра“(лив-
ница) која је премашила про-
изводни план за 21,7% смањив-

ши трошкове производње за
0,52% и ливница „Балкан“ са

пребацивањем производног
плана за 17,5%. Ливница „Мер.
кур“ пребацила је производни

план за 10%, предузеће „Гође-
вац“ за 9,8%, предузеће „Те-
леграфија“ за 92%, „Епс“ за
8%, и Ортопедски завод за 7%.

Главна ауто-радионица такође
је пребацила производни план

за 7,29% _

У првом месецу године план-
ске привреде укупно премаше-
ње производних планова метал-
ских предузећа за 12,55% прет-
ставља знатан успех, тим пре
што радници металских преду-

зећа немају намеру да се задо-

воље овим успесима већ, поја-

чавајући свој такмичарски дух

настоје да покажу све боље и
све веће резултате. У новом
такмичењу металци су добили
и првог новатора, То је Вла-
димир Милошевић, радник „Че.
ликоса“, који је повећао прон-
зводњу колена за чункове за
107%.
Успех београдских металских

предузећа у јануару месецу
сведочи да ће у години елек-
трификације и индустријализа-
ције земље · металци главног.
града Републике, дати велики
допринос,

|

|

Потреба правна
53 на норми у планској

привреди огроман је не

само због тога што се правил-

ним _нормирањем омогућује

свестрави увид радног проце-
са, већ што такав рад даје
потстицаја за веће напоре и
веће успехе, Материјални сти-
мулус при раду игра огромну
улогу, он утиче на радника по-
крећући га на веће залагање
и. на веће успехе. Нормом се
постиже тај циљ само у слу.

чају зко је за њу утврђена и
акордна стопа плаћања, ако
се свака произведена робна је.
диница преко норме плаћа рад
нику. Увођењем норми у пре-
дузеће без плаћања по акорд-
ној стопи неће се постићи же.
љени резултат, неће се пове-
ћати љубав према раду нити
остварити правилно награђива-
ње према радном учинку. Као
даља последица, неће се моћи
да постигне ни смањење цене
производа, јер док један део
најсвеснијих и најбољих рад-
ника улаже напоре у производ-
ном процесу и смањује дужи-
ну времена потребног за из-
раду извесних артикала наме-

њених општој потреби, док
тај свесни део радника насто-
ји да својим радом снизи цене
производа, дотле постоје по-
јединци који се извлаче на ра-

"чун туђег залагања не испу-
њавајући предвиђену норму а
добијајући исту сатну плату
Као ни прворазредни радници,
који су У рад Уложили најве-
ће напоре.

Ето због чега је увођење
норми без акордног плаћања
некорисно. Када се сваки ко
мад произведене робе преко
норме плаћа радницима, када

АКОРДНА СТОПА ПЛАЋАЊА ОБАВЕЗНА ЈЕ КО

Патрашивања Дадаце
орме 0

се свако испуњавање н

дражава на плати радника тек

тада такмичење може ко

одвија правилно, тек тада о.

Де ' показујеђење норме може да

најпозитивније резултате У

повећавању и

_

побољшавању

продукције. 3

У већини наших прелузећа

порме су уведене, али код ве-

ћине не постоји и обавезна а-

Кордна стопа плаћања. То је

огромав пропуст. Ради се по

норми, а плаћа по сату. Због

тога. се дешава да ови који

пребаце норму за више проце-

ната добију исту награду као

и они радници који норму не

достижу, било због слабих

стручних квалификација, било

због лењости. Очигледно је

да се на овај начин чини не-

правда радницима који су уло-

жили највећи труд у производ“

њи.

Управе многих београдских

предузећа одуговлаче са уво-

ђењем плаћања по акордној

стопи. У Градском саобраћај»

ном предузећу норме су уве-

дене скоро на свим радним

местима, али се не плаћају по

акордној стопи. Норме су до“

бро постављене, многи рални“

ци својим пуним залагањем на

послу пребацују те норме, али

за такав рад не добијају и од“

говарајућу новчану награду.

Иако радници траже да се уве.

де плаћање по норми, управа

предузећа одуговлачи са ре-

шавањем овог горућег питања.

Норма има за циљ да се з+

лагање радника што боље и

 

НАШИ НОВАТОРИ

Иван Шутић
повећао производњу за 896",

оскора из
рада алпки
за

_

перо-
резе у Фабри-
ци „Фортуна“ у
Земуну  прола-
зила је кроз три

фазе на три ра-
зне машине. На
првој машини

секла се мица,
на

.

другој се

преговала, а

трећа

_

машина
бушила је рупе.
То је био дуга
чак и испреки-
дан процес ноји

је захтевао до-

ста времена. Но

тако се радило

одувек и дру:
тог, бржег начи.,

на није било.
Марта прошле

тодине дошао је

у предузеће И
ван Шутић, ма-
шински

_

бравар.

Дуго и паншљи
во посматрао је

израду ових ал-
ви и најзад до

шао до занључка да све три о.

перације моне да врши један

раднин на једној јединој ма

шини,

= Студирао сам цртене и

сам цртао; наме Иван Шутић.

Старији мајстори говорили су да

је то немогуће. Жица ће се са-

вити, окренути. Ја се запожио и

ето — успео сам.

Производња ални на машини

коју је изумео Иван Шутић иде
на следећи начин: Затегнута

жица провлачи се преко неко“
пико точкића који је исправљају

и кроз мали отвор долази до
једне ручице. Затим се понре-
том ручице ница увлачи у ква-
дратни канал ширине 4 мили:
метара. Плоча која је стављена

преко овог канала не дозвољава
жици да се окреће или савија.
Изнад нвадратног канала је јед-
'на мала направа у облику пра-
воугаоника, која је увучена У
пресу. На доњем делу налази се
мало испупчење које спљошти

жицу; У средин два  штифта
који буше рупе и на крају кож
са радијусом који исече жицу са
обе стране. Притиском ноге ова
направа се спушта и удара у
мицу, вршећи одједанпут све
три операције. '

Материјал од кога је начињен
проналазак је од Сименс-Мар
тин челика и то само они де-
лови који нису много оптереће-
ни. Остали делови који трпе ве-
лико оптерећење су од челика

— Еада сам завршио, пробао
сам на машики са слабим при
тиском. Није успело, прича Шу.
тић. Тада сам пребацио свој и"
ум на другу машину са јачим
притиском и — успело је.

Иван Шутић, новатор фабрике „Фортуна“

    

у Земуну

Стручна комисија претледала
је проналазак и утврдила да је
производња повећана за 886%,
квалитет побољшан за 20% а у-
штеда у материјалу за 5%. И-
вану Шутићу одато је призна-
ње — добио је назив новатора
и новчану награду.

— Сада правим јаш један и“

зум. То је заправо четврта опе-

рација у којој ће се већ готове

алке и савијати,

ТАММЦЧИАО СЕ ·
~ ШМАТЧРЦОЛМ РАДУ!

правилније награди, зли ако

се не спроведе и плаћање по

њој, тај циљ је промашгн. У

индустрији мотора и металном

предузећу „7 јули“

–

постоје

норме, али се плаћа на сат, а

за премашење норме лобија се

с времена на време извесна

новчана награда. У „Југоштам-

пи“ норме постоје, али плаћа-

ње није добро спроведечо. Ру.

ководство предузећа изговара

се да је то немогуће због то-

га што не постоји сериски

рад и што су послови разли-

чити, Готово код свих осталих

штампарских предузећа у Бео.

граду за рад по норми добија

се сатна надница. Управе пре-

дузећа обично на радничке

приговоре одговарају да „не-

ма буџета“, а управни олбори

синдикалних подружница не

настоје да се спроведе правил-

но плаћање рада по норми.

Плаћање по норми досада

је у Београду најбоље спрове-

дено у текстилној индустрији,

То правилно награђивање је

један од најважнијих узрока

успеха такмичења и сталног
пала цена текстилних произво-
да. Међутим, код разних тек-
стилних предузећа, квота пла-
ћања је неуједначена, тако да
се у једној фабрици за Рад
под нормом добија већа над-

ница него у другој. Пленум

Централне управе Савеза ралд-
ника и намештеника текстилне
индустрије је ипак благовре“

мено уочио ове неправилности
и већ су у току припреме за
Једнообразно разврставање

радних места и одређивање

основних плата ло једнообра-
зном систему.

Управни одбори синдикалних
подружница свих оних преду“
лећа у којима се ради али не
плаћа по норми, морају да
штите интересе свога чланства,
морају да потпомогну увође~
ње акордне стопе плаћања, На
тај начин оне ће успети не
само да заштите интересе сво-
јих радника, већ ће постићи и
даље резултате у такмичењу,
чији успех у многоме 5ависи

од правилног награђивања рад

ника. Не сме се дозволити да
ударник и лош радник сатном
надницом буду подјелнако на-
грађени за потпуно различите
радне учинке.
норми постићи ће се да свако
буде награђен према резулта-
тима свога рала.

И пред управне одборе син“
дикалних подружница и пред
управе предузећа, увођење а-
кордне стопе плаћања постав
ља се као задатак који треба
што пре решити, јер од тог ре~
шења зависи такмичење У
предузећу, зависи успех прве
године планске привреде, за:
виси даље падање цена про
извода потребних широким
народним слојевима.

Решењем влале НР Србије ВС
бр. 79 од 13 фебруара 1947 годи“
ве Земаљско предузеће Србије ва
промет стоком и сточним прона-
водима »Промес« мења име и од
25 фебруара о. г. фирма преду“

зећа гласи;

Државно превредно предузеће
38 ПООМЕТ СТОКОМ, СТОЧВНМ
производима 1 СТОЧНОМ

храном „СТИГ“
Адреса »Стаг« — Београд, Боле“
слава Бјерута 12. Тел. 21-904,

21-905. 20-870 и 29-867

  

— Хајде на колективну посету биоскопу!
— Нећууу, глед“о сам 3 пута тај филм!
= Мораш! То не важи, није било за поене! –

5

Плаћањем по.
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НЕСТАШИЦА СТАНОВА
>

Проблем смештаја
ДОНОВНИХ
установа

(пешта установа и предузе-
ћа претставља за станбе-

че власти највећи проблем, јер
од правилног решења тог за-
датка умногоме зависи развој
и правилно

_

функционисање
тих установа. Због тешке стан-
бене ситуације, станбене вла-
сти при решавању предмета 0о-
вакве природе наилазе на мно.

те тешкоће,

У Београду се налазе сва ми-
нистарства Федеративне

—

На-
родне Републике Југославије,
министарства Народне Репу-
блике Србије, са својим дирек-
пијама и главним управама, и
тиз других установа. У недо-
статку пословних

_

просторија
државна надлештва, предузећа
као и јавне организације сме-
штене су У станбеним просто-
ријама. Природно је да број,
просторија за канцеларије није
давољан за нормално развија-
ње послова. Услед развоја ин
сталног проширивања  посло-
вања нашег државног апарата,
потребе за смештај установа
расту из дана у дан,

Досада је смештај установа
у многим случајевима вршен
на тај начин, што су се исеља-
валецелокупне зграде које су
додељене за пословне просто-
рије. На тај начин претваране
су станбене просторије у по-
словне.

Поред смештаја установа,
станбене власти имају да реше
и проблем смештаја породица
стручњака који су, Каб неоп-
ходни, досељени из унутра-
шњости. Поред редовног по-
сла при смештају установа ин

стручњака, станбене власти су
од 1 маја 1946 до 1 марта 1947
године  доделиле установама
84 оштећене зграде. Већина
тих зграда додељена је Мини-
старству индустрије ФНРЈ, Ми-
тистарству саобраћаја ФНРЈ,
Министарству грађевина _НР
Србије, Министарству рулар-
ства ФНРЈ и другим установа-
ма.

Из предмета који се достав-
љају Станбеном одељењу врло
често се може видети да за-

хтеви државних установа и
предузећа нису скромни, Ти
захтеви су обично дошли пре-
ма тренутно насталој потреби,
без обзира на тешку- станбену
ситуацију ин могућности Стан-
беног одељења да удовољи
молбама. Сада се у Одељењу
налази око 290 захтева за сме-
штај разних установа и преду.
зећа. Да би Станбено одеље-
ње могло да задовољи само

пет оваквих захтева, било би
потребно да се исели 314 по-
родица. Природно је да Стан-
бено одељење нема могућно-
сти за исељавање свих ових

породица, Којима треба наћи
нове могућности смештаја,

Државне установе и предузе-
ћа нису се позабавили питањем
подизања нових објеката 33
„смештај својих пословних про-
сторија. Станбено одељење је
већу више махова, преко штам-
пе, скретало пажњу да устано-

својих сопствених пословних
просторија у новој години,

Дешавају се случајеви да У
станове и. предузећа купују
готове приватне зграде, са на-
мером да их користе по одред-
бама чл. 13 Закона о распола-
гању становима и пословним
просторијама. _Станбено оде-
љење нема могућности да ре
ши проблем исељавања стана-
ра из ових зграда, јер нема
зрасположивих станова које би
дало у замену исељеним поро-
лицама, на што га обавезује
чл. 15 поменутог закона,

За правилно решење овог
необично важног проблема,
да би се станбеним властима
омогућио успешан рад, потреб_

но је да предузећа и установе
саме предузму зидање нових
зграда, напуштајући праксу
куповања старих зграда које
су већ настањене, Зидање вно-
вих објеката за смештај по-
словних просторија предузећа
или за смештај радника, на-
мештеника и њихових поро-
дица, било би најрадикалније
решење станбеног проблема У
Београду. Због тога, зидању
нових објеката наша предузе“
ћа и установе морају да посве.

те највећу пажњу, јер би се

на тај начин саме установе мо-
гле правилно да сместе, а ве-
"лики број станбених зграда
био би ослобођен за смештај

оних породица које немају ста-_

нова. С друге стране, када ру-
КОВОДСТвВа предузећа подижу

зграде за смештај својих по-

словних просторија, она ће,

знајући своје потребе, моћи да
предвиде и величину зграде
која ће омотућити што боље
пословање чиновништва.

Б, ПЕТРОВИЋ
.

  

Припрема материјста за кроје-
ње рубља

 
кроји одједном

за кошуље
На матмини се

600 делова

 
Почетна радња за шивење

скројених делова

 

Па

то Вишо
радном
адници и руководиоци

„Елке" одлучили су да
искористе сваки минут радног

времена, да извуку од машина

све што оне могу да дају, да
повећају производњу и према
не производни план у 1947 го-

дини за 15 од сто, поббљшава-
јући квалитет рада и смањују-
ћи производне трошкове.

До такве одлуке радници су
дошли гоњени жељом да по
могну своме народу, да га оде-
ну и пруже му могућност бо
љег, имућнијег живота, Од Од-
луке до дела, Када постоји
чврста решеност, не води дуги
пут.
Раднице и радници, запосле

ни код „Блке“, досада су увек
постизали најбаље резултате у
такмичењу. Какор Несаломљи-
вим радним еланом, добром ор:
ганизацијом посла, самодисци-
плином при раду. «
Али да би план производње

за 1947 годину био испуњен,
била је потребно потпуно ре
организовати посао. И то је у-
чињено.
Код „Елке" се данас ради у

ланцу. Рубље се најпре кројти
и тако изрезани делови долазе
до ланца машина, Од исечене
парчади до готове кошуље
кратак је размак: 26 пари ру-
ку.

У фебруару ред код „Елке"

је био полуланчан. Оно што је
четрдесет радница производи-
ло раније за осам сати данас

са потпуним лапчаним радом,
свршава свега 26 раднтца.

= Са преласком на ланчани
систем рада одмах смо повиси-

ли и норме. Међутим, успева“
мо да и те нове норме преба-

цимо, = каже предрадница 30-

ра Јевтић.
— Уколико раднице дуже

раде један одређени посао, У-
толико ће оне да га заврше за
краће време. Упростили смо

посао. Уместа да једна радни“

ца-врши једну за другом, десе-

· так разних операција, при из-

ради веша поделили смо опе-
рације, Тако се сада све опе'

" рације врше једновремено. У-
спели смо и успећемо још ви-
ше да, увежбавајући раднице
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На крају ланца излети готова кошуља

ЛАНЧАНИ РАД У КОНФЕКЦИЈИ „ЕЛКА“

   
П0ОиВОДа
народу
за рад на једном послу, једној
операцији, смањимо укупно
радно време потребно за про-
изводњу комада рубља.
= Пре рата смо били робо-

ви машина Бетити смо се про-

гив рада у ланцу. којим смо

бездушне експлоктисани, Да-
нас смо гесподари тих истих
машина, и увођењем ланчаног

рада боримо се за бољи живот. . '!
То значи да ће ланчани рад

у „Елки“ омогућити даље по
бољшање и усавршавање про-
изводње, даље појевтињавање
робе. Широки народни слојеви
биће снабдевени довољним ко
личинама потребног рубља.

У новом такмичењу већ око
60 радница успева да премаши
Новопостављене норме. Листа
успеха није завршена...

— Њој нема краја!

Али на концу прве године

планског рада радни колектив

„Елке“ моћи ће да се похва-

ти:

— Нисмо пребациле план са

Мо за 15 од сто колико смо 0-

бећале, већ знатно више, за...

И доћи ће проценат Суво-
парна бројна која ће љубави

према раду рећи више него

стотину празних фраза.

 

 
А затим се уошуље прегледају,

пеглају и

 
..Сбртирају, чиме је рад на
изради рубља завршен. У рафо-
вима рубље остаје до изласка из

фабрике

 

Пре изласка из фабрике, рубље се одбројава, пакује и припрема
за експедицију

ПЕРСПЕКТИВЕ РАДА ИНВАЛИДСКИХ УДРУЖЕЊА У БЕОГ РАДУ, ЗЕМУНУ И ОКРУГУ БЕОГРАДСКОМ

 

Инвелиди својим радом доприносе

обнови своје земље

атним инвалидима даване

су пре овог рата бедне

потпоре од којих нису могли

ни животарити, Није била рет-

кост видети тешког ратног ин-

валида Како са неким издатим

уверењем проси по кућама ки.

улицама,

У новој држави стање рат-

них инвалида из основа се. из-
менило. Држава сматра као

дужност да сноси сву бригу о

њима, инвалиди су окружени

бригом и старањем државе,

Под руководством привред-

но-финансиског отсека, Окру-

жног одбора за сада постоје

четири кантине, једна кројач-

ка радионица, магацин за на-

мирнице и једна текстилна про-

давница, Инвалиди имају и ма.

лопродају дувана, тако да да-

нас постоји 382 продавнице ду-

вана, од којих ће се 82 уки-

нути и остаће највише 300 ра-
ди смањења режиских трошко-

сва. Организован. је такође и

Централни магацин, који води

евиденцију о свој роби.

Ускоро се предвиђа органи:

зовање једанаест кантина. О

кружни одбор формираће пре.

дузећа разних грана, За сада

је у току формирање Градског

угоститељског предузећа инва-
лида за Београд и Земун под
који ће потпасти пет рестора-
на,један хотел и петнаест кан“

тина, У пројекту је и ствара.
ње предузећа за малопродају

дувана и дуванских прерађеви-
на, Које ће продавати и вред-
носнице (таксене и поштанске
марке итд.. Окружни одбор

добио је од Савеза радничко-
службеничких задруга за Ср-

бију и једну радионицу За из-
раду сита, . .
Сав чист приход од предузе-

ћа и продавница којима руко-
води Удружење инвалида ша-
ље се у Централни фонд у ко-
ја се сакупљају средства која
треба да обезбеде самостаљ

 

Запетљана ствар

УВЕМ. СВ фа| ЕПА МА

=   
но издржавање инвалила И
испуњење обавеза датих мар-
шалу Титу.
На територији Београда и

Земуна има 6.020 личних и по-
родичних инвалида, чланова
Инвалидског удружења, који
добијају према проценту неспо-
собности од државе одговара.
јуУћу потпору.
Инвалиди, који су много

жртвовали у Ослободилачком
рату, неће, и поред делимичне
телесне неспособности, да бу«“
ду некорисни друштву. Они
желе да раде и допринесу, не-
ће да се осећају као баласт
друштва и теже да се што пре
оспособе и постану Корисни
друштвеној заједници. Одржа“
вају се разни курсеви: адми-
нистративни, фотографски, цр-
тачки и други, на којима ин“
валиди добијају стручна знања
да би се могли укључити у при-
вредни живот, Има доста и ин-
валида студената и ученика
гимназија. Окружни одбор је
запослио 90% инвалида у Бео“
граду и Земуну који могу да
раде. Сви инвалиди активно У“
чествују у политичком и кул-
турном животу,

азвој и организација при-
вредних предузећа која су под
руководством ратних инвали-
да треба да омогући да се од
1950 године инвалиди сопстве-

_ Ним средствима потпуно обез-
беде,

  

" свдког РАДНИКА
И НАМЕШТЕНИКА
треба детаљно
упознати са
привредним
уредбама

В“ се увелико пише и го-
вори о привредним у-

редбама које је донела у току
месеца јануара наша Савезна
влада, Међу тим новим У-
редбама је једна од главних
Уредба о фонду руководства,
која је ступила на снагу 1 ја-
нуара ове године,

Да би се обезбедила што
боља и бржа примена било
каквог закона или уредбе, одго
ворни руководиоци и наши
радници и намештеници треба
да буду у потпуности упозна-
ти са таквим законима, уред-
бама и сл. Како се већ прилич-
но пише и говори о примени

привремених _уредаба које су
сада на снази, рекло би се да

су широки редови радника и
намештеника са њима упознати

и да ствар са применом тече
уз највећу њихову помоћ. Ако

се мало више унесемо У то пи-

тање, видећемо да са многим

уредбама

_

радници још нису
довољно упознати, па ни са У-
редбом 0 фонду руководства,
за коју су они највише заинте-

ресовани. Не само да о фонду
руководства нису још у потпу-

ности упознати широки редови

радника и намештеника, него

има случајева да и понеки син-

ликални активисти-функцисне-
ри нису довољно прорадили У-
редбу, како би могли схватити
њен значај и протумачити је

синдикалном чланству.

Пошто по питању низа при-

вредних мера које треба спро-

водити у предузећима Нису
радници довољно упознати да

би могли привредним руково-

диоцима, Управницима пружи-

ти помоћ, да би сарадња изме-

ђу јелних и других била боља

и да би правилније схватили и

једни и други свој задатак,

Месно синдикално веће је ор-

ганизовало семинаре на којима
су третирана оваква питања.

Настојећи да се радници што

пре упознају са перспективним
плановима појединих грана на-

ше индустрије, са

_

финанси-

ским плановима предузећа, са

акумулацијом, структуром је-

динствених цена, фондом ру-

Ководства итд, Месно синди-
кално веће је сазвало управне

одборе подружница односних

грана индустрије као хемиске,

текстилне, инлустрију исхране,
кожарске и металне. За ове

гране индустрије семинари су

већ одржани, док ће се за 6-

стале накнално одржати.

Уз сагласност савезног Ми-
нистарства индустрије на ове

семинаре позивају се и упра-

вници предузећа. Савезно Ми-

нистарство индустрије пружи-

ло је помоћ тиме, што је одре-

дило да привредни руковолио-
ци из појединих главних ди-
рекција односно грана инду-
стрије одрже реферате на овим
семинарима о привредним ме-
рама владе, које се сада спрово-

де у живот, а бо односу управ-
них одбора подружница ну

права предузећа говорили су
синдикални

_

руководиоци из
месних одбора.
Досада одржани семинари

показали су да још није ни из-
далека довољно учињено на

популарисању и објашњавању
" радницима значаја привредних

. Уредаба, а нарочито фонда ру-

"овим

„же,

ководства. Досада одржани
семинари показали су, и поред
тедостатака, добре резултате,
Они ће радницима и намеште~
ницима па и самим управници- .

ма доста користити, Један од
прилично добро успелих семи-
нара био је кожарске струке.
На овоме семинару су радници
и управници будно пратили из-
лагање референата, а затим су
постављали низ питања која
им нису била јасна. Са семн-
нара су присутни отишли са
низом објашњених п пречишће-
них питања. Остали семинари,
који ће се одржати, треба да
буду што популарнији и разум-
љивији; референти не треба
да се упуштају сувише детаљ-
но У стручне ствари, јер нам
искуство са досада олржаних
семинара говори, да је таквих
случајева било, тако да при-
сутни нису могли схватити

тлавно и основно, тј. суштину
и значај промена које се врше
у нашој привреди, да би им =
задаци били што јаснији и о-
дређенији,
Не задовољавајући се само

начином прораћивања
привредних урелаба наше вла-

Месно синдикално веће
приступило је организацијини-
за предавања у већим ивдлу-
стриским предузећима и Синди-
калном дому. За ову сврху ор-
ганизован је актив прелавача.
Поред овога, дата су упутства
организацијама који материјал
и чланке треба прораћивати
преко кружока н читалачких
група,  
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У уским и прометним улицама
центра Београда, правилно од-
вијање саобраћаја умногоме су
отежавали трамваји, који су за-
узимали много места и прави-
ли велику буку. Да би се от-
клониле ове сметње, биће на-
бављено неколико тролејбуса.
Трамвајска пруга број 1 пот-
пуно ће се укинути, шине из-
вадити, а на место тролне жи~
це ставиће се мрежа за тро-
лејбусе. Припремни радови већ
су отпочели, На слици се види
постављање мреже за тролеј-
бусе у Кнез Михаиловој улици.

Најбоље могуће
решење

саобраћаја
између Земуна

и Београда
| а

| релаз путника из Земуна у
' Београд прилично је ком-
пликован, Аутобуси саобраћају
У великим размацима, тако да
грађани који станују у Зему-
ну а раде у Београду и обрат-
но, врло тешко могу да стигну
благовремено на посао. Редо-
ви пред аутобуском станицом
су редовно необично дуги. Као
задње средство путници кори-
сте трамвај, који вози до бле
зу бившег Сајмишта. По изла-
ску из трамваја добар део пу-
та мора се превалити пешице
до моста. .
Грађани Земуна расправља-

ли су на који начин да се нај-
правилније реши питање сао-
браћаја између Земуна и Бео-
града. На насељским конферен-
цијама дат је већи број предло-
га. Међутим, сви се они своде
на једно:
Трамвајску пругу од Сајмњ

 

· шта требало би продужити до
моста, јер услови за то посто-
је, За тај посао могу да се У-
лотребе шине од колосека ко-
ји се налази са леве стране пу-
та Земун—Београд, који је са-
да затрпан земљом јер се. не
употребљава, Што се тиче рад-
не снаге и то питање би се ла-
ко решило. Грађани Земуна

пристају да добровољним ра-

дом помогну постављање ши-

на. Е
Продужење трамвајске пру“

ге олакшало би умногоме сао-

браћај између Земуна и Бео-

града. Трошкови за ово проду“

_ жење не би били велики с 06-

зиром да удаљеност од. крај-

ње тачке пруге до прилаза мо-

сту није велика. Грађани би
· такође радо пристали да плате!

и већу возну цену за трамвај,

"да би избегли пешачење од
___ добрих пола сата по блату и

- муљу, а увече још-и по густом

: мраку.

___У време када се граде чи
_ таве пруге за теретни саобра-
„ ћај, продужење трамвајске пру-

"ге до Земунског моста не прет-

" ставља велики проблем и за-
„то надлежни, органи треба: да

„се позабаве жељама; грађана

' Земуна и изиђу им усусрет.'
Решењем проблема саобра-

_ ћаја између Београда и Зему-
_на велики део радног народа

·" Земуна и Београда био би ли-

· шен једне велике бригеине-

„воље, примајући. продужење
пруге са највећим  задовољ-
ством. | МЕ ера

Коста М. КОЧАБА '
Дубровачка 22 Земун

 

 

 

Градско предузеће
за воће и поврће
закључило је уговоре за увоз 4.787

“ - ватона поврћа

Н овоосновано Градско пре-
дузеће за воће и повр-

ће у месецима јануару и фе-
бруару увезло је у Београд
404.401 килограм  конзервира-
них производа и артикала у
свежем стању: јабука, ораха,
компота, пасуља итд. Контин-
генти су услед рђавих времен-
ских прилика стизали повре-
мено, тако да су производи
пуштани у продају, један део
преко задруга и продавница
Предузећа, на пијацама, док је
други део дељен социјалним
установама: болницама, де-

чјим домовима, и домовима, уче-
ника у привреди, као и менза-
ма. „Гранал" је и даље прода-
вао припремљену зимницу —
кисео купус, разне салате,
мармеладу, суве шљиве, па и-
пак, на тржишту су се осећале
последице неродне прошле го.
дине, тојест, потражња, није
могла да буде задовољена,
Пошто ће Градско предузе-

ће за воће и поврће отсада
највећим

с

делом  снабдевати
Београд повртарским и воћар-
ским производима, примило је
оно задатак да тржишта обе-
збеди поврћем, и то количина-
ма које ће задовољити потра-
жњу. в
Закључење уговора, о откупу

поврћа са среским земљорад-
вичким задругама у Војводи.
ни је први корак у извршењу
постављених задатака. Мако је

овај рад у току, ипак су ре-
зултати задовољавајући и о-
чекује се да ће бити још успе-
шнији. Комисије Градског
предузећа за воће и поврће за
контрахирање окончале су
главни део рада у Бачкој, а
отпочеле су закључивање уго-
(вора са задругама и земљо-
радницима у Банату, Срему и
Србији,

Досада су закључени угово.

ри за довоз 4.187 вагона, повр-
ћа, које ће бити произведено
за Београд. Среска земљорад-
ничка задруга у Жабљу испо-
Не 593 вагона, Сента, 468,
ови Сад 898, Оџаци 55, Ме-

сна земљорадничка задруга у
Купусини 432, среске земљо-
радничке задруге: Стари Бе-
чеј 80, Суботица 265, Бачка
Топола 230, Кула 10, Бачка
Паланка 11, Сомбор 169 ваго-
на поврћа. Задруга у Новом
Кнежевцу у Банату произве-
шће за Београд 378 вагона по-
врћа, Велика Кикинда 232,
Зрењанин 278, Јаша Томић
1583 и  Земаљско предузеће
Манчевачки Рит 594. Комисија
од пет чланова закључује уго-
воре у Панчеву са бившим за-
купцима. „Гранапа" који нису
успели у прошлој години да
испоруче одређену количину
повртарских производа на, бео-
градска тржишта,

Ове количине поврћа садр-
жаће следеће производе:

Врста: Број вагонаг

млади кромпир 200
пасуљ 1116
кромпир 2114
купус 1142
црни лук 213
сочиво 38

грашак у зрну 28
разне зелени 96
парадајз 220
боранија, 21
краставци 21
бели лук 6
мак 2,5
рен 1
грашак зелени 56
кељ 6
цвекла, 5
тиквице 8

карфниод 4.

бостан 58

 

ПАРОЛЕ
не служе за украшавање већ за
мобилизацију у извршавању

задатака

Овака парола истакнута на,
зиду мора бити дубоко пове-
зана са најактуелнијим задам
цима, који стоје пред преду-
зећем, синдикатом, Народним
фронтом. Али, изгледа да, ве-
ћина пдружница није схвати-
ла прави значај парола, због
чега има и таквих елучајева
да св о њима нити води ра-
чуна, а још мање да, се ства-
га план, где ће св која, паро“
ла истаћи. Има примера, да у
многим предузећимз, стоје па-
роле које су потпуно заста-
реле, као: „Нека 10 новембар
буде дан победе српског на-
рода“, „Такмичимо се за је
сењи крос“ и још низ слич-
них парола.

Пароле треба и морзју бе
ти актуелне. Данас пред рад-

“ ничком класомди пред „чита.

вим народом стоје озбиљни
задаци у вези са индустрија-
лизацијом и електрификаци
јом земље, са новим привред-
ним планом и пароле би тре.
бало о томе да причају, д»

говоре, да потсећају на ва-

датке који стоје пред чита.
вим народом и радничком
класоми да се кроз те паро-

ле изражава вера и снага
свих трудбеника нашеРепу-
блике, %

Синдикалне подружнице до.
биле су од Месног већа, изве-
стан број политичких парола,
„и парола у вези са производ.
„њом и то, нарочито оне које

су повезане са одлукама Че-
-твртог пленума Централног
"одбора Јединествених Синди.
" ката Југославије, са правом

"да ихкористе онако како би
„њима _ најбоље одговарало.
„Међутимдесило се то, да
„су „извесне. подружнице от-
„штампале све добивене паро.
ле:и'окитиле зидове · свих 0-
дељења истимпаролама, Ти.
ме није ништа добивено, јер
многе(пароле или не одгова-
„рају производним. задацима,
одељењу или надлештву где
су истакнуте, или пак нису
истакнуте она пароле које и-
мају важности за живот по-

лружнице и читавог преду
зећа,
Ове подружнице треба по

својим предузећима да воде
рачуна о обнављању парола,
и о томе да садржина свих
парола буде што упечатљи.-
вија и актувлнија, Не сме се
пренебрегнути ни спољна,
форма парола, Досада многе
подружнице нису најсрећни-
је решиле техничко извође-
ње писања парола, Било
би згодно дз св по предузе-
Бима образују техничке еки.
пе у саставу културно-про-
светних комисија, које би во.
диле рачуна. о паролама, про-
налазиле погодна места за
њихово истицање јер технич-
ке екипе које би имале такав
вадатак могле би са много
више плана да се бринуе
"истицању (пафола, о њиховом
изгледу него“ што су:то ради-

амте до, данас, Пропусти који
су учи досада. треба, што
пре исправити, а то ће св у-
спети зко културно-просветне
комисије подружнице и сви
њени чланови уложе више

труда н више напора.
М. КАЛЕРЕВИЋ

ускоро ће се прославити
800-годишњица Москве,

главног града Совјетског Саве.
за. Овај древни град, понос
сваког совјетског човека, у то-
ку своје дуге историје претр-
пео је многеи мноте најезде
варвара, које је херојски од-
био и уништио.

У периоду мирне изградње
совјетске државе, Москва се
брзо и снажно подизала. На
подизању и развоју Москве у-
чествовала је пожртвовано ма-
са совјетских трудбеника, ко-
ји су, с дотле невиђеним тем-
пом и љубављу, радили да по-
дигну и улепшају своју Мо-
скву, да је претворе у велики
индустриски центар. У поређе-
њу са 1913 годином, у Москви
је 1940 индустриска производ
ња порасла за 21 пут, а у 1940
години производња фабрика
за прераду метала била је 96
пута виша него у 1913 години.
После Октобарске револуци-

је власт совјета је узела у сво-
је руке градско газдинство Мо-
скве и учинила све што је у
интересу задовољења матери-
јалних н културних потреба
московских трудбеника.

За време предратних ста-
љинских пјатиљетки радило се
у широким размерама на рекон-
струкцији московског  желе-
зничког чвора, на постројењу

 

"године на

  

ПЕТОГОДИШЊИПЛАН
обнове и изградње Москве

дигнут је за кратко време, 52-

хваљујући

_

вредним

_

рукама

трудбеничких маса Москве.

Цифре речито говоре о вели-

ком и пожртвованом раду на

подизању Москве: у 1940 годи-

ни, у сравњењу. са 1913 годи-

ном, градски саобраћај се по-

већао за 10 пута, снага водо-

водских уређаја такође 10 пу“

та, мрежа школа 5 пута, бол-

ница 3 пута, а амбуланти и

поликлиника за 8 пута.

Али је ослободилачки рат за-

уставио ово широко и брзо

напредовање Москве; много

тога што је било стахановски

подигнуто у току предратних

стаљинских пјатиљетки Немци

су бомбама делом уништили,

делом оштетили.

Фашистички јуриши и њихо-

ве бомбе нису застрашили Мо-
сковљане. Радови на изградњи

Москве продужили су се и за

време рата. Тада је завршен

трећи део Московског метро-
политена, започет четврти део
и отпочело грађење проводни“

ка гаса Саратов—Москви.
Победоносни завршетак ве-

ликог Отаџбинског рата ство-
рио је услове да се опет на-
стави изградња, да се отпочне
обнова Москве. Крајем прошле

ХХ заседању Мо-

сковског градског совјета одр-
жао је реферат Г. М. Попов

ал гави пао
    

Москва

великог канала Москва—Вол-
га, који је везао град воденим
путем са осталим крајевима
совјетске земље. Тада је из-
грађено више од половине
станбених просторија, које је
Москва пре револуције имала.
Велики број уских, старинских
Улица претворен је У широке
велеградске булеваре. Асфал-
тирано је више од 5 милиона
квадратних метара тротоара,
а улице крај обале реке Мо-
скве покривене су гранитом.
Подигнути су нови, велики див-
ни Мостови.
Тих година настале су огром–

не, темељне промене и у град-
ском саобраћају — изграђен
је велики ни најлетиљи на свету
Московски метрополитен, ор-
ганизован је саобраћај тро-
лејбусима, зутобусима и так-
сима. Тада се знатно развила
водоводна ми канализациона
"мрежа Москве. · Велики број
нових школа, културних, про-
светних и здравствених уста.

вова, комуналних предузећа по-

15 морто РЗЛОЗН ИЗ
штампе. ХИ свеска

ЕКОНОМСКО ~,
РАЗОРУЖАЊЕ 520:
НЕМАЧКЕ
Ш, Б. Лиф
Економско разоружање Немачке

Д. Орлов

О противницима економског разору-
жања Немачке

ЦЕНА ОВОЈ СВЕСЦИ ЈЕ ДИН. 6

пред посланицима московских

трудбеника 0 петогодишњем
плану подизања и обнове Мо-
скве у периоду 1946—1950, у
оквиру прве послератне ста-
љинске пјатиљетке. Овај план
предвиђа као први и основни
задатак грађење  станбених
просторија и успостављање по“
требног станбеног фонда.
Према том  петогодишњем

плану у Москви ће се за 5 го-
дина подићи 5 милиона ква-
дратних метара нових станбе-
них површина, што ће бити два
пута више од  пјатиљетке
1936—1940. Од тога ће само
Московски  собјет изградити
550 хиљада квадратних метара
просторија. Остало ће изгра-
дити разне установе џи мини-
старства.
Поред завршавања радова на

вишеспратницама У улицама
Горког, Лењина, Можајској и
другима у центру, граде се ве-
лики. и репрезентативни хоте-
ли, гостионице, друштвене и
административне

_

зграде. На

РЕФЕРА пфебер

Поруџбине слати на поштански фах број53, Београд.

1 априла излази из штампе 13 свеска,Политичке библиотеке“
ОНЕМАЧКОЈ(Збирка актуелних чланака)

Џи 

14 МАРТ 1947,

 

приватне зграде за становање

припада 1 милион 211 хиљада

квадратних метара, што значи

1105 великих зграда за стано-

вање. Многе од њих су већ

завршене и трудбеници Мо.
скве већ станују у ТИМ ново-

градњама. У току четврте пја-
тиљетке извршиће се рекон-

струкција многих улица и бу-

левара, као што је улица Пу-

шкина, Мајаковскот, разних

станица, а завршиће се изград.

ња Кримског, Октобарског и

других тргова.

У радове на изградњи уло-

жено је, према плану, за ус

постављање станбеног фонда,

1 милијарду 900 милиона ру-

баља.
Једна од важних мера за по«

бољшање животних услова Мол

сковљана је грађење спровод«
ника гаса из Саратова у Мо.

скву, које је започето У току

рата. У Москвује прошле го-

дине само од јула до новем~

бра доведено 50 милиона куб«

них метара саратовског гаса,

Обнавља се централа за про-

изводњу гаса од сагоревања

кокса, која ће дати 400 мили“

она кубних метара гаса, а та«

ко исто изградиће се спровод«

ник плина Тула—Москва. ;

Велика пажња обраћена је

спровоњењу топлоте и центраљ

ног грејања у разним устано«

вама, министарствима, школа-

ма, болницама и

_

приватним

становима Москве. У ту сврху

организовано је грађење 118

километара мреже за спровоч

ђење топлоте из централа, ко«

де су смештене по разним ре-

јонима града. а

Водоводу и канализацији је

посвећена такође велика па

жња у петогодишњем

_

плану,

Москве. Моћ водовода повећа“

ће се за 50%. Саобраћај и град“

ски транспорт огромно ће се
развити. Трамвајем, аутобусом

и тролејбусом 1950 године пре

возиће се 3 милијарде 350 ми-

лиона људи, што ће бити 27
пута више него 1940 године.

Развијање и успешно обав“«

љање саобраћаја уско је пове“

зано са поправкама н уређе«

њем улица и мостова Москве,

У периоду 1946—1950 предви«

ђено је да се асфалтира 3 ми-

лиона квадратних метара ули«

ца и тргова и да се изгради

51,5 километар уличних ка

вала.

О спољњем изгледу Москве

много се води рачуна. Колико

је то озбиљан задатак види се

већ из тога што је 1945—1946
У Москви засађено 411 хиљада
дрвета, 1 милион 820 хиљада

разних жбунова, саграђено 93

нова сквера и постављено на
булеварима и скверовима 205
хиљада нових ограда.
Петогодишњи план поставља

хао задатак велики и снажан
пораст производње предмета
широке употребе и даље разви«
јање трговине. Тако ће 1950 го«
дине предузећа индустрије и
градске лаке индустрије пу-

стити У продају 6 милиона 500
хиљада пари обуће, 225 хиља«
да ваљенки, 11 милиона 300 хил
љада комада шивених ствари;
4 милиона 970 хиљада пари му“
шких и женских чарапа, 15 ми“
лиона 900 хиљада комада три“
котажних ствари, 4 милиона
900 хиљада тона металног посу-
ђа, намештаја за 52 милиона 400
хиљада рубаља, металних кре“
вета 285 хиљада комада, итд.
Здрављу и културно-просвет“

ном животу Московљана у пе“
тогодишњем плану посвећена
је велика и озбиљна пажња. У
блиско време московске болни“
це ће имати 4.500 места више
него што је било пре рата, а
1950 број болесничких кревета
износиће 40.700 и тиме ће се
пребацити предратни ниво 34
35,7%. Изградиће се нове бол“
нице, породилишта, клинике И
амбуланте.

Да би се што више подитад
културни

_

ниво трудбеничких
маса Москве, изградиће се 1
нових школа, у које ће моћи

укупно да долази 11.400 ђака.
У погледу педагошког кадра
поставља се потреба за још
7.700 нових учитеља.

У четвртој пјатиљетки биће
подигнуто 19 нових биоскопа,

завршиће се реконструкција
Малог позоришта, успоставиће
се Вахтангово позориште, 88“
вршиће се градња позоришта

У Стаљинском рејону са хиља“
ду места, н позориште Неми“
ровича-Данченка са 1500 ме
ста.
Читав овај план обнове И

изградње Москве доказ је ве"
ликот и херојског полета с0в"

јетских људи на делу подизања
и учвршћивања своје социјали

стичке отаџбине, Свеобухватан
и детаљан, план показује сна“

гу и брижљивост

_

совјетског
народа и несумњиво је да 52
тај план Московљани испунити
и на многим секторима прева“
зића, Маја КРАВАРИЋ |  
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[]оследње недеље реорга-
низовани су домови

културе, који ће по своме ни:
љу и новим задацима који сто-
је пред њима постати центри
културно-уметничког и идеоло-·
шко-васпитног рада По свим
рејонима Београда, Кроз до-
мове културе, објединиће се
рад свих културно-просветних
секција, културно-уметничких
друшатва, тако да ће се са ви
шеплана и успешније окупља-
ти радничке масе и грађан
ство и културно их подизати,
него што се то успевало преко
рејонских културних одбора.
Управа дома културе биће

образована од управника, се:
кретара, благајника и руково“
диоца секција. Иначе рад у
дому одвијаће се по секцијама,
који ће обухватити културно-
уметнички рад, народни уни-
верзитет усмене и зидне нови-
ве, читалачке групе, маркси“
стичке кружоке, аналфабетске
течајеве и приредбе.

  

организовали су

свој Културно

„просветни одбор

у Београду
иу ноги радници Италија-

ви који су побегли од
окупадионих власти и фаши.-
стичких банди и који се нала-
зе на ралу по нашим фабри.
кама у Београду и Земуну,
раввили су овој културно-
просветни рад, уз помоћ Ме.
сног синдикалног већа.
Културно - просветни од-

бор Италијана у Београду уз
помоћ културно „ просветног
одељења Месног синдикалног

већа већ је организовао три
предавења, Отворени су те-
чајеви ва, српски језик и при.

лази се формирању музичке
секције, читаонице и библи-
отеке. Да би се тај рад могао
са више плана одвијати Ме-
сно синдикално веће уступи-
ло је Италијанима простори
Ју за раднички клуб,
Досада неке синдикалне по-

дружнице помогле су радни.

пима, Италијанима при сво-
јим предузећима око оснива.
ња курсева српског језика н
издавања зидних новина. У
томе се нарочито истакла. по-

дружница »Микрон - Нестор«,
Индустрија мотора у Ракови-
пи и Синдикална подружница,
»Радоје Дакић« из Земуна.

 

 

  

  

  

“Та

 

Реорганизовани Дом култу

ре у Шестом рејону има о-

збиљне задатке с обзиром на

перифериски карактер рејона

у коме се налази. Пре ове ре

организације Дом културе ни-

је могаф да изврши све своје

задатке, јер нити је постојала

одређена зграда, нити је по-

стојао план по коме би се од-

вијао културно-просветни рад

у рејону. Међутим сада, ства-
рањем секција за све врсте
културно-просветног рада при
самоме Дому културе, омогу-
ћиће се да се одвија рад не
само по плану, већ и према
потребама грађанства Шестога
рејона. У новој згради Дома
културе моћи ће да се сместе
све секције изузев библиотеке,
„која ће остати у просторијама
где се сада налази.

Трећи рејон је имао Дом

културе, али ни он — као ни
многи домови културе у Бео-
граду — није успео да плански
развија културни живот у сво-
ме рејону. Стварањем нових
услова за културно-просветни
рад у рејону и реорганизова-·
њем управе, Дом културе Тре“
ћега рејона моћи ће са више
плана да развија културни
живот у своме рејону и да
спроводи јединствен план ра-
да за читав рејон, а тиме ће
се постићи пуна сарадња из-
међу културно - уметничких
друштва која се налазе У
Трећем рејону и културно
просветних комисија предузе-
ћа или установа.

Поред поменутих, досад су
реортанизоване управе домова
Кудтуре у Седмом и Петом ре-
јону,

У току стварања нових упра-
ва домсва културе и реоргани
зовања рада у њима примети-
ло се да се у свим рејонима
још нису реорганизовале упра-
ве домова културе. Оваквим
радом умногоме се успорава
правилна реорганизација домо
ва културе, што несумњиво мо:
Рра утицати и на правилан ра-

звитак културног живота у ре-
јону. Домови културе постаће
центри културно - просветног
рада у рејонима, али то не зна:
чи да ће давати директиве

културно-просветним комиси-
јама подружница, већ ће бњ
ти помагачи и комисијама
и друштвима. Због тога је
нужно што пре организовати

домова културе, како би на
годне просторије за њихов
смештај, а истовремено разви-
ти живу агитацију о значају

домова културе, Како би на:

родне масе правилно схватиле
значај домова културе за њи
хаву изградњу и кудтурно по-
дизање,

 

У Земуну је потребно

организовати просветне
течајеве

Јђевба против неписмености

у Земуну у месецу фебру-

ару достигла је велике разме-

ре, што се види из резултата

који су показани на испиту. На

пет  аналфабетских

_

течајева,

које су водили учитељи, поло-

жио је испит 81 течајац, Теча-

јеви су организовани при првој

јесењој кампањи 1946 године

и рад течајева је трајао више

од четири месеца,
Земунска комисија за сузби-

јање неписмености заједно са

фронтовским организацијама

дала је обавезу да ће почетком

марта обухватити на течајеви-

ма све неписмене и убрзати рад

течајева. До данас је испите

положило 138 полазника, а по

раду којн се развија може се

закључити да ће резултати У

марту бити много већи него У

фебруару.
Велики број полазника на а

налфабетским течајевима су 0
младинци из земунских преду“

мега у     

 

Са аналфабетског течаја

зећа и фабрика. Многи од њих
већ су завршили аналфабетске
течајеве и зато је нужно што
пре организовати просветне
течајеве на којима би сврше-

ни полазници могли да проду-

же учење, Али, у Земуну се
врло споро организују просвет-
ни течајеви и није се схватило

колику велику важност имају

просветни течајеви У оспосо-
бљавању бивших аналфабета

и њиховом даљем подизању.

Треба приступити што пре ор-
ганизовању просветних течаје-
ва и истовремено живо разви- •

ти агитацију код свршених по-

лазника о потреби похађања

ових течајева, који ће им умно-

гоме помоћи, нарочито омла-

динпима и омладинкама, у са-

влађивању задатака и послова

по радионицама и фабрикама.

Дом културе у Земуну тре-
ба да предузме организовање

просветних течајева.

  

  
   
   

  

КУЛТУРН
РЕОРГАНИЗАЦИЈА УПРАВА ДОМОВА КУЛТУРЕ

Домови културе
постаће центри нултурно-

просветног рада по рејонима

Студенти

 

Ученици Уметничке академије на. часу — Студија акта

 

Дкадемије

ликовних уметности

ктив Народне студентске
омладине Академије ли-

ковних уметности у Београду
врши припреме за одлазак сту-
дената на градњу Омладинске

· пруге Шамац—Сарајево. После
искуства из прошле године са
градње пруге Брчко—Банови-
ћи, где је било 55 студената,
Академија ликовних уметности
ове године организује одлазак
студената озбиљније и са пла-

ном. До сада се пријавило 93
од 120 студената, ма да ће до
дана одласка , по изгледима,
на пругу поћи сви редовни по-
сетиоци Академије.
На пругу Брчко—Бановићи

студенти су прошле године по-
шли као: градитељи и да сли-
_кају. Доцније, Главни штаб о-
младинских радних бригада
разместио их је по бригадама
на одређене деонице да буду
припомоћ културно-просветним
референтима и да се баве само
сликарством, Они су одмах Ф-
сновали курсеве сликања, које
је посећивало око 400 омлади-
наца. Било је међу њима 20
врло талентованих, а радови
неколицине објављени су у ма-
пи „Омладинска пруга Брчко—
Бановићи“, Графички радови
самих студената за све време
рада објављивани су У штам
пи, али није било склада из-
међу листова који су штампа-
ли те радове и студената, Из-
бор често није квалитативно
одговарао, а многи добри ра-
дови су изостали.
Према плану Културно-про-

А. Југов: ПАВЛОВ издање >Културе«,
ћирилицом, стр. 243, 80, цена 30 ди-
вара. |

Бајев и Шишаков: ПОЧЕЦИ НАУКЕ
издање _ УеКултуре«

ћирилицом, стр. 113, 80, цена 15 де
СВЕМИРУ,

нара. -
А. Фадјејев: ПОРАЗ, издање ЖУл-

74

 
туре, ћириљицом, стр. 187, 80, пема

  

ићи ће на Омладинску пругу
а светног одјела Главног штаба

омладинских радних бригада

на прузи Шамац—Сарајево из-
градиће се неколико барака за

сликарска атељеа, које ће сту-

дентима служити више као ад-
министративни центри и скла-

дишта сликарског материјала.

Ти центри служиће и за саби-

рање радова, који су прошле

године често губљени, за њи-

хово стручно одабирање за

штампу и за спремање мапа
које ће се издавати у току са-
мих радова на прузи, Мапа гра-
фичких радова са Омладинске

пруге Брчко—Бановићи продаје

се по књижарама, ма да то ни-
је добар начин да шире масе

градитеља — омладинаца који

су учествовали на радовима до-
Бу до ње. Стога ће се мале ма-

пе радова студената склапати
на самој прузи и биће дељене

преко радних бригада свим гра-

дитељима пред одлазак, На тај

начин допринеће се популари-

сању ликовне уметности наших

најмлађих сликара. -

Упоредо са сликањем моти-
ва градње пруге, студенти ће

обилазити руднике и околна

села, чије ће мотиве такође о-

брађивати. Предвиђено је да

на зидовима „домова културе

и омладинских домова у сели-
ма дуж трасе пруге сликају мо-

менте са изградње у виду фре-

ски и мозаика, што ће остати

за успомену у тим крајевима

на велику радну акцију Народ-
не омладине из 1947 године,

ТИЈА У БОРБИ 3А ДИКТАТУРУ
ПРОЛЕТАРИЈАТА, надање >Култу-

ре«, ћирилицом, стр. 42, цена 6 ди-
нара.

Б, Алперс: М. 6. ШЧЕПКИН, нада.
ње »>Просвете«, латиницом, стр. 46,

цена 10 динара.

ПОЗНАВАЊЕ ПРИРОДЕ ЗА 4. ра-

зред осмовне школе, издање >Про-

свете«,

_

ћирилицом, стр. 168, цева

   

озориште лутака код нас.

се не схвата онако како

треба. О њему се зна, да оно
негде постоји и да служи за
увесељавање гледалаца. Ме

ђутим, у страном свету та по-
зоришта имају сасвим друго.

јачији карактер. Гледиште да

су позоришта лутака најпри-

ступачнија и врло корисна

васпитна средства, завладао
је у свима земљама у којима
се култура цени и гаји. |

Нарочито је позориште лу-

така на високом ступњу ра.
звијено у Совјетском Савезу,

где поред забавног карактера

имају и просветно-васпитну

улогу м врло важан пропа.-
гандни значај. Велики број
ових позоришта (око 9000 све-

га, од којих су 1800 јавна за
ширу публику) стоје под др

жавном управом. У самој Мо-

скви постоји Државно цен,

трално позориште лутака, ко-

је је уједно и највеће такво

позориште на свету.
Београд је У два маха, фе-

бруара. и новембра 1945 годи-

не, имао прилике да види је-

дан мали део ове уметности,
приказане на позорницама На.

родног позоришта и Коларче.

вог универзитета од стране

заслужних уметника РСФСР

друга Сергеја В. Обрасцова и

друга Евгенија Демењија.

Данас у Новој Југославији

у многим местима, обновила су

рад поједина позоришта лута.

ка. Потребно је само упоредо

са подизањем позоришне У:

метности уопште, на, ниво који

изискују интереси културе на.

шега народа, данас приликом

преображаја његовог јавног

живота, да се подигне на ту

исту висину и вештина позо-
ришта лутака,

Могућности за то у Београ.

ду сигурно да има. Треба са.

мо да се за ово заинтересује

која од народних просветних

организација или институција.

Ако ба се томе посветила, по-

требна пажња, коју ова позо

ришта заслужују према своме

задатку као и резултату који

могу дати, обогатио би се и

наш град и наша земља јед-

ном просветном установом, ко-

ја би нграла прворазредну У-

логу у васпитању нашега на-

рода и која би у склопу са

осталим питањима и задацима
на усавршавању и побољшању
позоришне "уметности дала
видне резултате.
Позоришта лутака има у 0-

снови двојаких: са ручним

луткама (Би-ба.бо) и са лут.-

кама које се крећу помоћу ко-
Обе врстенаца (Марионете).

 

СОВЈЕТСКИ ДОКУМЕНТАРНИ ФИЛМ

_СУА НАРОДА“
иљлм »Суд народа« је докуменат

о суђењу главним

|

немачким

ратним злочинцима У Нирнбергу.

Прве слике филма приказују Бер.

дин нсториског другог маја 1945 го-

дине, кад је фашистичка престоница

капитулирала под ударцима Црвене

Армије, Остаци

_

разбијене

_

немачке

армије, хиљаде варобљених војвика,

официра и генерала продазе улицама
Берлина,
Кроа неколнко дана предао се Ге-

ринг, капитулирао је Кајтел, ухваћени

су Дениц н Рибентроп, ;: Главни рат-

ни злочинци нашли су се у рукама

правосуђа. Одлучено је да им се су.
ди у Нирнбергу, старом граду, ко.

левци немачког фашизма.

У току десет месеци у нирнбер-

ттком дворцу правосуђа заседао је

у име слободољубивих народа Међу-
народни војни трибунал,

од претставника СССР, Енглеске, А-

_мерике и Француске. На оптуженич-
кој клупи су главни ратни злочинци:

Геривг, Хес, Рибентроп, Кајтел, Кал.

тенбрунер, Розенберг, Франк, Фрик,

Штрајхер, Функ. Шахт, Дениц, Редер,

   

о

ЗА НОВО ДЕЧЈЕ ПОЗОРИШТЕ ји ;

Дуо

Уначај позовишта лутана |
у баспитању и Рултурном

подизању деце
позоришта могу подједнако|

састављен ,

Фов Ширах, Заукед, Јодл, Фов Па.
  

 

: ___СТРАНА
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постићи постављени задатак,|
само што је начин извођења.
приредаба различан. У _кон-|
крзтном случају дошло би у|
питање само нормално позори.
ште са Марионетама. За осни-
вање оваквог позоришта по-
требни су: извесни предуслови:

материјална средства, кадар

људи — сарадника, одговара-
јућа литература и просторије

за његов смештај. Када се има

на уму да се на позорници по.

зоришта лутака могу изводити
све врсте позоришних прика-

зивања, од најобичнијег једно-

чина до најкласичније опере, |

може се лако претставити ко-

лико ће ово позориште својим
приредбама постати нарочито

дечји присан пријатељ.
Божидар ВАЛТРОВИЋ

тор

Што ћемо слушати идуће

недеље на Колорчевом

народном универзитету
оком идуће недеље, од 18 до 23

марта, на Коларчевом народном

универзитету одржаће се низ интере-

сантних предавања. Тако у уторак,

8 марта, (јер је понедељак ваузет

конгресом Народног| фронта) одрже-

ће у амфитеатру др Василије Симић,

директор Геолошког научно - истра-

живачкот института предавање са

темом: Геологија у служби народне

привреде«,

У среду, 19 марта, говориће, такође

у амфитеатру, др Владимир Спужић,

професор Универзитета 0 астин. Он

ће обухватити у свом предавању СУ

штину

_

бронхијалне астме — њену

преосетљивост на разне супстанце

(прашине) као и на које супстанце су

астматичари преосетљиви,

У четвртак, 20 марта, одржаће се

у великој дворани музички час: Бе-

товеново вече које ће се изводити

са следећим програмом: Београдски

квартет: >Це-мол квартет«; Милина

Стојановић и Лазар Марјановић: »Ви-

олинска соната број 4 А мол« и На-

да Ђорђевић: »Валнштајн соната ва

клавир«. За ово вече одржаће уводно

предавање Андрија Прегер, секретар

Радио « Београда.

У петак, 21 марта, говориће у ам-

фитеатру др Благоје Рогановић, ди-

ректор Савезног завода за оплемењи

вање и производњу памука и других

суптропских култура, о нашој и свет-

ској пронзводњи пиринча. Предавач

ће излети природне могућности за У:

напређење и проширивање наше кул-

туре пиринча,

Најзад у суботу, 22 марта, одржаће
у великој дворани др Стефан Ђели-

нео, професор Универзитета, предава-

ње са темом; Наша крв«, у коме ће

говорити о саставу крви и њелој У

лози у човечјем здравом ни болесном

организму. Ово предавање биће илу-
стровано вајновијим совјетским на
учним тон-филмом; »>Крв«,

Сва предавања,. као им досада,
чињу у 18,15 часова.

пен, Сајс-Ичкварт, Шпер и Фон Ној-

рат. Оптужени су ва организацију

завере, за злочине против мира, ва
ратне злочине ш злочине против 30
вечности,
Под притиском оптужбе оптужени

увијају, љажу, пребацују кривицу
једни ва друге, зли их чињенице изо-

бличавају, Међународни војни суд
брижљиво је прегдедао сав материјза
процеса н изрекао пресуду. Раскринка-
ни су ин осуђеви фашистички агресо-|
ри као најљући непријатељи мира #
вапретка човечанства, То је пресуда
историје.
На овом документарном филму ра-

дили су познати совјетски филмски
радници. Режирао га је Р. Кармен,
добитник Стаљинове награде, Писап
познатог романа и сценарија за филм

»Непокорени« и добитник Стаљинове
награде Борис Горбатов написао је
текст, а музику је компоновао А.
Грана. Оператери су лаурезти Ста.
љинове награде: Р. Кармен, В. Ма-

касајев, С. Семјонов н В. Штатланд,
УСуд народа« снимљен је у продук>
цији Централног Студија документар-
вих филмова 1946 год. ||

   
д народа«  
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| На совјетском

___ шампионату

_ -· победио је
__ Керес
У Лењинграду је завршен Петнае-

сти совјетски шампионат у шаху, на

коме је прву награду добио велики

естонски мајстор Павле Керес. Од

девстнасст одиграних партија једана-  
КЕРЕС

ест је решио У своју корнст, седам

ремизирао ин једну изгубио. Једини

пораз претрпео је са Кламаном, који

је последњи у табели!

На другом месту је велики мајстор

Болеславски. Добно је седам партија,

дванаест ремизирао, а изгубио није

ниједну. Он је једини без пораза ма

овом турниру. Треће и четврто место

поделили су велики мајстори

_

Сми-

слов п Бондаревски.

"Све: до десетог кола водио је Сми-

слов и већ су многи у њему видели

новог шампиона, нарочито

_

када је

Керес изгубио партију са Кламалом.

Шахисти су се сећали ванредних по-

беда Смислова над Решевским и Ден-

кером у мечевима СССР — САД. Та-

кође је обе партије добио ни у ра-

дио-мечу СССР — В. Британија, када
је тукао некадашњег

_

југословенског

аљајстора Кенига На прошлогодишњем

великом

_

међународном

_

турниру У

Гронингену Смислов је заузео треће

место иза Ботвиника ни Евса. Све су

То“ сјајни резултати, достојни каади-

дата за титулу светског првака. Неке

шахисте ипак је забрињавала помисао

да је на неким совјетским турнирима

Смислов играо испод своје снаге.

Те слутње у погледу Смислова су се

и обистиниле. У десетом колу изгу-

био је партију са Кересом. То га је

депримирало и није турнир више на-

ставио са сланом показаним у по-

четку. Сем Кереса прешао га
табели“ успеха још и Болеславски, 2

Бондаревски га сустигао.
г · •

| Пропуштена победа

Својевремено неки шахиста је при.

купио и 'оштампао збирку позиција

из“ разних турнирских партија,

најчувенији светски ·шахисти

_

чинили

грубе грешке и превиде Заступљени

су били светски прваци Аљехин, Ка-

пабланка ни Ласкер, као и низ вели.

ких и других интернационалних мај-

стора. Стакоме се понекад десило да

има слаб тренутак и да учини гре-

шку, каква се од славног мајстора

занста не би смела очекиватн. Ко се,

на пример, не би изненадио позицији

у којој Флор предаје у уверењу да

не може да брани мат, а међутим

може да га спречи и да још добије

партију!
Међу најбољим светским мајстори

ма та књига је изазвала велико узбу-

ћење, што се могло предвидети. Пис-

ца су јурили, нападали преко штам-

пе н све чинили да се његова збирка

не распростре смеђу шаховском

бликом. М занста, друго, издање

књиге није се појавило, тако да
претставља реткост у шаховским

блиотекама.
Пример за један такав »>пацераје,

иако у нешто блажем облику, имамо

У партији Богољубов Томас са
хестиншкот турнира 1932 годнне. По-

ложај је овај: г

И

4;

"И·

заа и
__Богољубов као | бели

 

играо је 1)

с6—27 и надао се победи. Црноме
није ништа друго остало већ да то- |

том стално даје шахове и то тако

згодно да — ако бели краљ однесе
топа — црни пешак са шахом улази

на изводно поље за краљицу. Партн-
ја је текла овако: |

1) сб—с7, Таб—а5-; 2) Ке
—р6, Таб—аб-+!; 3) Крб—65,

Таб—а5+; 4) Ксб—е6, Таб—
а6+; 5) Кев—45, Таб—а5+; 6)
Ка5—е6б, Табз—аб—+.
_УУ уверењу да партију ве може
добити Богољубов је понудио реми,
што је црни брже боље примио. Ме-
ђутим победа му је била сигурна!
Требало је наставити овако:

. 7) Кеб—45, Таб—а5+; 8)
Ка45б—с4, Таб—а4--;: 9) Ке4д—
Ба, Тадз—а3+; 10) Кбз—е2!, Т
аз—е3-+; 11) Ке2—52, Тез—
а; 12) Кђг—а1.
_Црни је сад принуђен да мапусти
одбрану пешака, кога ће бели краљ
однети, а затим се приближити свом
пешаку и (одлучити игру (

а- Е - 7

Уредништво и администрација Влајковићева 8, телефони: 23-003и 20-443. Штампарско предузеће Народног фронта. Србије, Одговорни уредник Душан Будимировић, Ч
-__ПЕШЕ - 5 ; Е . : арнн Ри И нит. · · лек,
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фскаљсљхво јјиотбоша напишу, Народа,
ноги крајеви наше земље
познати су по ручним ра-

довима својих становника. Ови
радови се одликују богатством
боја, мајсторском израдом и
обиљем мотива. Ручни радови
претстављали су за многе кра-
јеве и главна и готово једина
занимања. Али, и поред тога
што је домаћа Крадиност би-
ла једини извор прихода мно-
гих људи тих крајева, који су
нарочито познати као пасивни,
домаћа радиност није имала ве-
ликих могућности за развијање
у областима где је и поникла,

јер су се истовремено на тржи-
штима појављивали производи
са сличним мотивима и прибли-
жном израдом који сусе изра-

ђивали по градским радиони-
цама. Многи производи, који
су се појављивали на тржишту,
нису рађени у правим народ-
ним бојама и мотивима, већ су
више прелазили у фалсификате
народних рукотворина на ве-

зу, чипки, дуборезу ин кујун-
џиским производима. Оваква
фалсификована домаћа ради-

ност, произведена далеко од
оних крајева где се уствари о-

Народни дуборез се примењује н на

кућном намештају ћ

Чипке са мотивима из Словеније =
Лепоглаве

на и негује, гушила је праве
произвођаче и. оригиналне мај-
сторе ручних радова и скоро
их уништавала. '
Међутим, У народној држа-

ви треба предузети мере за
очување. мотива и оригинално-
сти боја на ручним радовима,
мора се повести рачуна да се
не униште жаришта одакле по-
тичу ручни радови н истовре-
мено да се омогући развитак
домаће радиности у оним кра-
јевима, где за то има услова и
где већпостоји читав ред, љу-
ди чија су главна занимања
рад у везу, сребру, чипки и
"дрвету, ,

Изложба 'домаће радиности,
која је организована у Београ-

- ду, претставља корак напред у

предузимању мера за правил-
но неговање народних руко-
творина, који се по обиљу на-
родних мотива и мајсторству
израде могу „рачунати у нај-
лепше радове европских наро-
да.
У ручне рукотворине наши

народи су уносили богатство
својих утисака и искустава, е-
стетски смисао, своје жеље. У-
плићући их у шаре, орнаменте
и. боје, наши народи су још
од давнина стварали дела која
су дубоко повезана са живо-
том. Још од првих почетака
уметничког украшавања дома-
ћих радова па све до наших
дана, може се видети са коли-
ким мајсторством су везиље,
ткачице, чипкарке, дуборесци,
кујунџије и читав низ других.

  
   

 

накита

 
Један део изложбе »Народне рукотво рине«

мајстора, уносили у своје ра-
дове све новије орнаменте,

складније боје, мотиве и обли-
ке. Наши људи су украшавали
своју одећу, своју кућу, и ра-
зумљиво је што наша домаћа
радиност носи у себи декора-
тивни смисао, који је у изради

и компоновању радова у неким
крајевима развијен до умет-
ности,

На изложби су заступљени
радови скоро из свих крајева
наше земље и преко њихсе мо-
же видети да се мајсторство У

ручним радовима, које је већ
подигнуто на висок ниво, мо-
же не само очувати, већ под

бољим условима рада још ви-

ше развити,

Радови у босанском и далма-
тинском везу, чипкарство из
Словеније — Жири, са острва
Пага, из Лепоглаве, са ориги-
налним орнаментима типичним ;

за те крајеве, уз изложене пе-

харе, шатуле, табакере, мушти-

кле, огрлице израђене у фили-
гранским шарама од чувених
мајстора из Призрена, допуњу-
ју и верно приказују слику раз-

мера и савршенаства до којих

су дошли мајстори ручних ра-
дова скоро из свих крајева на-
ше земље. На изложби су изло-

жени теписи из Галипоља, који
су познати у читавој земљи по
квалитету израде, неколико де-

намештаја у резбарији,

кожуси израђени у народним

шарама из Срема и Славоније
и још безброј израђених сит- .

ница, као јастуци, тканице, по-
јасеви, ташне,. албуми, патике,
опанци.'

Али, домаћа радиност не мо-|
же се гледати само са деко-

ративног гледишта, већ и са

Хоризонтално:

ћу Област у западној Европи, мана,

временска мера; 2) један гас, вазду-

шни херој Совјетског Савеза из Отаџ-

бинског рата, наше мушко име; 3)

натријумово „аедињење,' према, острво,

рибар; 4) композитор опере >Чароб-

ни стрелаца, пасош, тлачење; 5) једно

наше издавачко предузеће, наша пај-

виша градска власт, совјетски шахов-

ски велемајстор; 6) народна негација,

предлог, показна заменица, наш већи
град; 7) предлог, кера, показни при-

дев, један сугласник; 8) велики сов-

јетски историчар, корачају; 9) девет-

наесто слово азбуке, извидница, пред-

лог (скраћени); 10) спрат, сугласник,

 

  

   

гледишта примене у одевању и
кућном уређивању, И баш зато,
развитак наше радиности има
великих перспектива, јер наши

народи воле своје. домаће, у-

красне радове, а с друге стра-

не, наше народне рукотворине

по богатству боја и уметничкој

изради су врло омиљене и

тражене у иностранству. По-

требе самих наших народа и
потражња иностранства омо-

гућиће још већу производњу, а

тиме ће се створити и бољи
услови за развитак домаће ра-

диности У оквиру производних

задруга, које би се оснивале у
оним крајевима где има најви-
ше услова и где већ постоје
давнашње традиције чувених
мајстора народних рукотво-
рина.

која делимичноИзложба

   

наших народа, који у новим у-

словима рада могу створити

још лепше и изражајније ру-

котворине. Изложба ће бити

стална и прошириваће се по-

већањем производње по  за-

другама, које се већ форми-

рају, и стално ће служити као

потстрек за још већу произ-

водњу и стварање. Стога је
потребно повести рачуна да
на изложби буду заступљени

радови из Македоније и дру-
гих наших крајева који до

сада нису заступљени, јер ће

само тако изложба моћи у
потпуности да прикаже мно-
гостраност мотива, боја и на-
чин израде на производима
домаће радиности.    

Сребрни предмети у Филигранском раду призренских мајстора

 

ТА
ваше мушко нме, врећа; 11) пажња!,
показна заменица, коњски трк; 12)
врста собн= пећи, изанђана, црпка ко-
ју покреће коњ; 13) мање од један,
на њој стоји застор, турско мушко
име; 14) грчка покрајина, бува (на
родни израз), ограда за овце, каса;
15) две исте јединке, крт, наш сли-
кар познат из борбе,

Вертикално:

1 Позив за помоћ, економска поли-
тика; 2) совјетско пристаниште ва Цр-

река; 3) чувенином Мору, "каша

француски вајар, зндарски надзорник;
4) метак, наш истакнути омладине

; руководилан; 5) јуначки спев, мотри;
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приказује кућну радиност на-

ше земље, даје могућности да

се види колико је богата машта

љк 

6) термин, звук; 7) скраћеница Ва
вјајснажнију политичку организацију
на свету, предлог, једна инострала
телеграфска агенција, и сугласник и
самогласник, два различита сугласни-
ка; 8) отвор на кожи, марка, сијали-
ца, страно мушко име; 9) устане из

мртвих, врста женског гласа обрисао;
10) нота, друго, престоница Једне сов-
јетске републике, сугласник; 11) од-
говори, потврдити; 12) прилог, хунски
поглавица, пољопривредна алатка; 13)
село у Србији, предлог, врста лирске
песме, четврто. слово азбуке, повр-
шинска мера; 14) боја лица, предлог,
скраћени назив једне велике државе;
15) Ужичанинов, робни отпадак; 16)
нап рудник, један загребачки фудба-
дер; 17) магацин за житарице, инду“
стриска биљка; 18) земљишни посед
Народног одбора, једна јежно - аме-
ричка држава; 19) метПени Р: ; у ални .“7,

РЕШЕЊЕ ИЗ ПРОШЛОГ БРОЈА
' Хоризонтално: |
Ђ Залот, полаз; 2) |; Сиваш, Капет,

к: 3) ад, коран, салет, ти; 4) Н. 0.
П., Гиљак, савит, мол; 5) мрк, Кага-
иовић, дин; 6) Ано, перивој, пир; 7)
хапси, она, Атика; 8) парно, им, кри-
за; 9) м, лм, Бевод, па; 10) ам, аз,
пат, ка, на; 11) рак, уво, око, Миш;
12) Крит, танн, коса, Бока; 13) Сара-
јево, Стаханов.

Вертикално:

ђ) Јан, Маркс; 2) 8, дом, Мара; 8)
ас, прах, кир; 4) лик, кнап, та; 5)
овог, опал, ј; 6) Гарик, срма, те; 7)
Шаљапин, зуав; 8) наге, О6, вно; 9)
Каро, Епон; 10) Нинива; 11) сова, о-
ток; 12) Саво, кд, кос; 13) кавијар,
кост; 14) Палић, типа, аа; 15) опет,
Пиза, х; 16) леп, дика, ба; 17) ат,
Мира, мов; 18) 3, тон, нико; 19) Кил,
шашав,

   и
фискултурни огронок

„ТОРПЕДО“
добио прелазну

заставицу

за примерно испуња-

вање преузетих

обавеза

  

А Фискултурно друштво „Је-

динство“ из Земуна и фискул-

турни актив Треће мушке гим-

назије похваљени су од Глав-

ног одбора Фискултурног са-
веза Србије

авршен је први део так-
мичења у погледу извр-

шења преузетих обавеза фис-

културних организација. У ве

зи са одлуком годишње скуп-

штине Главни одбор Фискуд-

турног савеза Србије наградио

је, похвалио и предао прела-

зне заставице фискултурним

организацијама, које су се у

току јануара—фебруара најбо.
ље показале у испуњавањупре-

узетих обавеза. Награђено је

ФД „Борац“ из Чачка, које је

добило прелазну заставицу.

Од друштава на територији

Градског одбора ФИСАС-а то.
ком такмичења најбоље се по.

казало Фискултурно друштво

„Јединство“ из Земуна, које је

похваљено. Као најбољи огра.

вак у Србији похваљен је о.

гранак „Торпедо“, који се на.

лази у саставу Фискултурног

друштва „Металац“. „Торпедо“

је добио прелазну заставицу за

такмичење огранака.

Од фискултурних

_

актива
најбоље се показао у Београ-

ду актив Треће мушке гимна-

зије.

Фискултурно друштво „је.
динство из Земуна похваљено

је зато што је показало нај

боље резултате у досадашњем

раду на испуњавању преузетих

обавеза на територији Град-
ског одбора ФИСАС-а. Дру-
штво је досада остварило сле-
деће обавезе:

Уписано је 389 нових члано-
ва, што значи да је обавеза

испуњена за 50%.

Досада је освојено 134 нор-
ме у такмичењу за значку фис-
културника. Према преузетим
обавезама извршено је 30%.

У току ове зиме друштво је
било врло активно у смучар-
ском спорту. Обухваћено је 105
чланова, који су научили да се
смучају. Тиме је обавеза испу-

њена за 190%.

Главни одбор Фискултурног
савеза Србије доделио је пре“
лазну заставицу у оквиру прво“
мајског такмичења за период
јануар-фебруар 'фискултурном
огранку „Торпедо“, који обу-
хвата 160 радника металске
струке. Овај огранак је од о-

бавеза прихваћених на конфе-
ренцији почетком ове године
испунио следеће:

У току јануара и фебруара
обухватио је у чланство 120
нових другова. То значи 120%.
Шездесет чланова научило је

да се смуча. Обавеза је тиме
испуњена за 200%.

_ Четрдесет чланова  обучено
је у гимнастици из свих сек“
ција. (100%).

Уписано је у стрељачку сек«
цију целокупно чланство.
Течај за фискултурне руко“

водиоце завршило је пет чла“
нова (100%).

Испуњене обавезе актива Тре-
ће мушке гимназије

Ту До 1 марта имаћемо 300
активних и регистрованих фис“
културника,

Имамо 625 чланова, а редов-
но плаћају чланарину 300. Оба
веза испуњена 100%.

2) Имаћемо 130 пријављених
такмичара за значку фискул
турника.

Пријавили смо 160 такмичара
који су положили 276 норми.

3) Оспособићемо 60 другова
да рукују пиштољем и пушком.

82 друга научило је да се
смуча.

4) Оспособићемо 90 другова
да рукују пиштољем и пушком.

ФОспособили смо 130 другова,
5) Оспособићемо 50 другова

У гимнастичким вежбама.

Имамо 70 извежбаних гим-
настичара.

6) Формираћемо следеће кру-
жоке: а) моторизацију; 6) ра"
'"дио аматерске.

Формирали смо кружок за
моторизацију, радио-аматерски,
Једриличарски и моделарски.
Ова четири кружока обухвата.
ју 126 чланова.

7) Изградићемо у току школ-
ске године терен за кошарку, И
одбојку. |
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